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REVISTA DE MANCOR DE LA VALL



Editorial

Acabades les festes patronals de Sant Joan, entràrem ja

dins l'estiu. Un estiu on s'han vist moments d'onades de

calor  per  altes  temperatures,  com pluges  torrencials  i

forts vents.

Durant l'estiu en el poble ha estat tranquil i les activitats

que  han  oferit  les  associacions  es  veu  reduït.  Podem

destacar els sopars a la fresca organitzats per l'Associació

dels Amics de la Tercera Edat i les activitats a la piscina

sí que han estat mogudets: Classes de natació i activitats

esportives.  Per altra  part,  el Club d'Esplai s’Estel,  com

cada any, ha fet el seu campament a Binicanella.

Ja en el mes de setembre el poble tornava a la normalitat,

sobretot a partir del dia 11 quan començà el curs escolar.

Hem acabat el trimestre amb dos esdeveniments, que es

repeteixen, any rera any, per aquestes dates, la Mostra de

cervesa  artesana  que  organitza  l'associació  Llépols  del

Llúpol i la festa de les Quintades organitzada per Jovent

Mancorí.

Són  moltes  les  propostes  d'activitats  que  han  obert  la

inscripció i han començat en el mes d'octubre.
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 CRÒNICA 
 Juliol 
 Dia  1  el  Club  Ciclista  de  Mancor  de  la  Vall  organitzà  la  prova  de  ciclisme  VI  Memorial  Miquel  Pol.  Un 
 capvespre actiu i emotiu. Moltes gràcies a l’organització i a tothom que hi va participar. 

 Dia  2  a  la  plaça  de  l’Església  el  cinquè  cicle  de  “Música  i  racons”  es  va  celebrar  la  Nit  de  Swing  &  Lindy 
 Hop.  Una  proposta  que  transporta  a  principis  del  segle  passat 
 amb  un  ball  i  un  estil  musical  que  cada  vegada  té  més  seguidors 
 i aficionats a Mallorca. Organitzat per l'Ajuntament. 

 Dia  2  es  publica  a  premsa  “Lluís  Borràs  repite  triunfo  en 
 Mancor  de  la  Vall.  Doblete  del  equipo  Qromia  en  la  carrera  de 
 primera categoría del “Memorial Miquel Pol”. 
 Dia 3 es va  celebrar un Ple extraordinari. 
 A  partir  de  dia  4  l’associació  Gent  Activa  du  a  terme  dues  propostes  d’activitats  esportives:  entrenaments 
 funcionals  cada  dimecres  a  les  19:00h  en  el  pati  del  Casal  de  Cultura,  i  aquagym  els  dimarts  i  dijous  a  les 
 20:00h a la piscina. 
 Dia  4,  baix  el  lema  “Cercam  agents  amb  llicència  per  salvar  vides.  Dona  sang”,  a  la  sala  d'actes  de 

 l'Ajuntament  el  banc  de  Sang  i  teixits  feia  la  crida  per  anar-hi  a  col·laborar. 
 Moltes gràcies a la gent que dona sang i a tothom que ho fa possible. 

 Dia  5  l´Ajuntament  informa  de  la  incorporació  del  policia  local  en  pràctiques 
 Joan  Ignasi  Vanrell.  Una  vegada  finalitzades  les  pràctiques  de  dos  mesos  i  la 
 formació  a  l'EBAP  ocuparà  la  segona  plaça  de  policia  local  de  Mancor  de  la 
 Vall. Benvingut! 
 Dia  8  va  morir  a  Lloseta  on  residia,  el  mancorí  Sebastià  Ripoll  Alba  als  86 
 anys. Enviam el condol als seus familiars. 

 Dia  9  durant  el  matí  a  la  piscina  se  celebrà  “  Mulla´t  per  l´esclerosi 
 múltiple”  .  Una  campanya  per  visibilitzar  aquesta  malaltia  a  la  qual 
 l’Ajuntament s’ha adherit. 

 Dia  10  va  morir  Manolo  Martín  Chinchilla,  als  59  anys,  membre  del  club 
 ciclista de Mancor. Enviam el condol a familiars i amics. 
 Dia  11  es  publica  un  cartell  per  ajudar  a  reconèixer  un  cop  de  calor  i 
 s´explica què fer. 
 Dia  15  es  publica  un  cartell  per  explicar  les  mesures  contra  el  moscard 
 tigre per tal d'evitar la seva proliferació. 

 -  3  - 



 Dia  17  es  va  constituir  la  nova  Comissió  Executiva  del  Fons  Mallorquí  de  Cooperació  de  la  qual 
 l'Ajuntament  de  Mancor  en  forma  part.  El  batle,  Pep  Frontera,  n’és  el  representant  del  municipi.  La 
 missió  del  Fons  Mallorquí  és  contribuir  a  millorar  les  condicions  de  vida  de  les  persones  i  comunitats  de 
 països del Sud, tenint com a referència la Constitució i la gestió d’un fons econòmic. 
 Dia  18  s´informa  de  què  l’Ajuntament  de  Mancor  ha  publicat  a  la  plataforma  de  contractació  del  sector 
 públic  l’anunci  per  l’arrendament  del  bar  del  camp  de  futbol  de  Mancor  de  la  Vall.  El  termini  per  a 
 presentar oferta finalitzà dia 28 de juliol. 
 Aquest dia Mancor va estar en avís vermell per altes temperatures amb màximes de 43ºC. 
 Degut  a  la  detecció  de  fuita  d'aigua  a  la  xarxa  general  municipal  a  alguns  carrers  es  va  fer  un  tall  de 
 subministrament. 
 A  partir  de  dia  20  la  recollida  de  paper  i  vidre  s’iniciarà  a  partir  de  les  08:00  h  del  matí  durant  els  mesos 
 de  juliol,  agost  i  setembre.  El  motiu  és  pal·liar  l’impacte  de  les  altes  temperatures  de  l’estiu  en  les  feines  a 

 l’aire  lliure.  Es  recorda  que  per  a  la  recollida  de  voluminosos 
 (mobles,  matalassos,  electrodomèstics  i  altres)  cal  telefonar  al 
 900772211 per a concertar la recollida. 
 Dia 19 es va fer un ple ordinari  a la Sala de Plens. 
 Dia  21  s´informa  de  què,  degut  a  la  previsió  d´altes  temperatures  i 
 seguint  totes  les  recomanacions  sanitàries,  els  dos  col·legis  electorals 
 seran a l´Ajuntament el proper dia 23. 
 Dia  22  un  bon  grup  de  gent  va  fer  la  pujada  al  Puig  de  Massanella. 
 En  LLorenç  Comes  i  na  Tere  ens  varen  convidar  a  un  arròs  brut  a 
 Comafreda. 

 Dia 23 hi va haver les eleccions generals. Els resultats a Mancor foren els següents: 

 Dia  24  es  va  fer  una  s  ortida  lúdica  per  a  joves  de  12  a  17  a  Cala 
 Romàntica  per  a  visitar  la  cova  de  la  zona  i  practicar  ràpel  i  trekking. 
 Activitat  organitzada  per  l’Ajuntament  i  finançada  pel  Pla  de 
 Conciliació i Corresponsabilitat de les Illes Balears 2021 - 2024. 

 Dia  27  comença  el  cicle  de  cinema  a  la  fresca  organitzat  per 
 l’Ajuntament  al  Pati  del  Tele-Club  amb  la  pel·lícula  “A  todo  tren: 
 destino Asturias”. 
 Dia  28  es  va  convocar  una  reunió  amb  la  Dinamitzadora  al  Casal  per  a 
 joves  de  12  a  17  anys  per  tal  de  posar  en  marxa  aquest  arxiu.  Es  facilita 
 un  codi  QR  per  accedir  al  grup  de  Whastaapp  del  Casal.  Activitat 
 organitzada  per  l'Ajuntament  amb  la  subvenció  del  Consell  de 

 Mallorca. 
 Aquest  dia  es  va  fer  un  sopar  a  la  fresca  organitzat  per  l’Associació  d’Amics  de  la  Tercera  Edat.  Aquesta 
 vegada de pa amb oli i companatges. 
 Dia  31  va  ser  el  darrer  dia  que  na  Paquita  Mir  va  fer  feina  al  supermercat  Coaliment  després  de  sis  anys. 
 A partir d´ara hi estarà Mey Mesa. Que vos vagi bé! 
 Aquest  dia  es  va  morir  María  José  Ginestra  Rosselló  a  Bunyola  on  residia,  a  l´edat  de  67  anys.  Enviam  el 
 condol als seus familiars. 
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 Partit  Vots  % 

 PP  369  39,93 

 PSIP-PSOE  218  23,59 

 SUMAR  195  21,10 

 VOX  122  13,20 

 PACMA  7  0,75 

 FO  2  0,21 

 PCTE  2  0,21 

 EN BLANC  0  0,00 



 AGOST 
 Dia 2 va morir Jordi Moranta Mateu,  Escolana,  als  85 anys . Enviam el condol als seus familiars. 

 Dia  8  es  va  fer  una  sortida  lúdica  per  a  infants  entre  12  i  17  anys  al 
 Cap  de  Formentor.  Feren  una  volta  en  vaixell,  un  capfico  a  Cala 
 Gossalba  i  gaudiren  de  la  platja  de  Formentor.  Activitat  organitzada 
 per  l'Ajuntament  i  finançada  pel  Pla  de  Conciliació  i 
 Corresponsabilitat de les Illes Balears 2021 - 2024. 

 Dia 10 nova edició de cinema a la fresca amb la pel·lícula Lightyear. 

 Dia  12  l´Associació  Amics  de  la  Tercera  Edat  organitza  un  sopar  a  la 
 fresca. 

 Dia  14  es  publica  informació  damunt  la  nova  edició  del  programa  Mou-te  amb  salut  ,  organitzat  pel 
 Consell  de  Mallorca  i  l'Ajuntament.  L'objectiu  és  el  foment  de  l'envelliment  actiu,  així  com  facilitar 
 l'accés  a  la  pràctica  esportiva  saludable  de  les  persones  adultes  majors,  i  contribuir,  així,  al  seu 
 desenvolupament  físic  i  social,  a  més  de  millora  de  la  qualitat  de  vida  a  partir  de  40  anys.  Programa 
 gratuït per a majors de 40 anys. 

 Dia  15  es  va  fer  una  sortida  per  famílies  l'Aqualand.  Partiren  en 
 bus  i  passaren  un  gran  dia.  Activitat  organitzada  per  l'Ajuntament 
 i  finançada  amb  el  Pla  de  Conciliació  i  Corresponsabilitat  de  les 
 Illes Balears 2021-2024. 

 Dia  17  l´Ajuntament  informa  de  que  s´ha  iniciat  la  substitució 
 d´un  tram  de  la  xarxa  de  l´aigua  potable  del  carrer  Margalida 
 Sintes. Les obres duraran setmanes. 

 Dia  24  l'Ajuntament  firma  el 
 contracte  d'arrendament  del  bar  del  camp  de  futbol,  per  quatre  anys, 
 amb en Carlos Cañellas, després de la seva licitació corresponent. Sort! 

 Del  dia  24  al  27  els  infants  del  club  d´esplai  s´Estel  gaudiren  del 
 campament d´estiu a Binicanella. 

 Dia  27  AEMET  emet  una  alerta  taronja  per  possibles  ruixats  i 
 tempestes  fortes  o  molt  fortes.  Amb  descens  de  temperatura  i  vent.  Es 
 demana precaució. 

 Dia  31  es  tanca  el  cicle  de  cinema  a  la  fresca  amb  la  pel·lícula  Cometas 
 en el cielo  . 
 Aquest  dia  l´estat  del  nou  vial  de  l’escola  és  el  que  es  pot  veure  a 
 l´imatge. 

 SETEMBRE 2023 

 Dia  1  va  morir  Sor  María  Jesús  Lastra  Hormaeche  als  93  anys,  missionera  dels  Sagrats  Cors  que  ha  passat 
 els darrers anys a Santa Llúcia. Enviam condol a familiars i a tota la Comunitat Religiosa.  

 Dia 2 estava previst l´excursió al Torrent de Pareis. Es va suspendre degut a la previsió meteorològica. 
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 Aquest  dia  es  publica  a  premsa  “Lluís  Borràs  repite  triunfo  en  Mancor  dela  Vall.  Doblete  del  equipo 
 Qromia en la carrera de primera categoría del “Memorial Miquel Pol”. 

 Dia  3  s´organitzaren  activitats  aquàtiques  per  a  joves  de  12  a  17  anys.  Acativitat  gratuïta.  Organitzada  per 
 l’Ajuntament  i  finançada  pel  Pla  de  Conciliació  i  Corresponsabilitat 
 de les Illes Balears 2021-2024. 

 Dia  4  es  va  fer  una  reunió  per  a  les  famílies  que  han  matriculat  els 
 seus  fills/es  aquest  curs  2023-24  a  l'escoleta  municipal  EIEL 
 Montaura. 

 Dia  5  es  va  fer  una  sortida  ben  divertita  amb  les  nines  i  els  nins  del 
 poble  a  Katmandú.  Organitzada  per  l’Ajuntament  i  finançada  pel  Pla 
 de Conciliació i Corresponsabilitat 2021-2024. 

 Dia 6  a les 20:00 h a la Sala de Plens de l'Ajuntament  es va celebrar un Ple ordinari. 
 Aquest dia morí Francisca Suau Martorell, de can Bernadet, als 90 anys. Enviam el condol a familiars. 

 Dia  7  es  publica  a  premsa  ”Birras  y  conciertos  en  la  XI  mostra  de  Cervesa  Moscart  de  Mancor  de  la  Vall. 
 Actuaron,  entre  otras,  bandas  como  Estepes  y  Jane  Yu  y  grupos  tributo  a  Coldplay,  The  Cure  y  Depeche 
 Mode.” 

 Dia  8  s´iniciaren  les  activitats  envers  la  11a  edició  del  Moscart,  la  mostra  de  cervesa  artesana  organitzada 
 pels  Llépols  del  Llúpol  i  l'Ajuntament.  Amb  la  VIII  Milla  Nocturna  Morcardí  i  després  concert  a  la  Plaça 
 de Dalt. 

 Dia  9  es  va  celebrar  la  fira  a  la  zona  de  l´aparcamet  del  carrer  Colomer 
 a  partir  de  les  12:30  h.  Hi  va  haver  concerts  que  foren  gratuïts  fins  les 
 18  h.  Després  per  accedir  al  recinte  l´entrada  valia  10  euros.  Bona 
 música  amb  cerveses  artesanes,  concurs 
 homebrewers  i  menjar  a  les  diferents 
 Foodtrucks. 

 Dia  10  l´Ajuntament  expressà  la  solidaritat 
 amb  el  poble  del  Marroc  després  del  recent  terratrèmol  sofert  i  col·laborarà 
 mitjançant  els  fons  habilitats  des  de  la  Federació  d'Entitats  Locals  de  les  Illes 
 Balears. 
 Aquest  dia  es  publica  a  premsa  “Gran  muestra  de  cerveza  artesana  en  Mancor. 
 Mancor de la Vall acoge la XI Moscart, una amplia muestra de brebajes artesanales”. 

 Dia  11  s´iniciaren  les  classes  d´educació  infantil  i  primària 
 al CEIP Montaura. 
 Aquest  dia  l´Ajuntament  informa  de  què  el  batle  es  va  reunir 
 el  divendres  passat  amb  el  director  general  del  Servei  de 
 Salut,  Javier  Ureña,  per  valorar  la  situació  de  la  Unitat 
 Bàsica  de  Salut.  L’ha  acompanyat  el  gerent  d’Atenció 
 Primària  de  Mallorca,  Carlos  Raduán,  el  tinent  de  batle  de 
 Salut,  Gent  Gran  i  Associacions,  Biel  Llobera,  i  la  diputada 
 de  la  Comissió  de  salut  del  Parlament,  la  mancorina 
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 Margalida  Pocoví.  Es  tractaren  diverses  qüestions  per  tal  de  garantir  una  atenció  sanitària  adequada,  i 
 també  sobre  la  millora  de  les  infraestructures,  amb  la  possibilitat  d’ampliar  el  centre  sanitari  per 
 adaptar-lo al creixement demogràfic que ha experimentat el municipi en els darrers anys. 

 Dia  12  l'empresa  concessionària  d'aigua,  a  causa  d'unes  tasques  urgents  realitzà  un  tall  d'aigua  de  9:30h  a 
 13h a tots els carrers. 
 Dia  14  es  publica  la  informació  referent  a  les  classes  de  teatre  que  estan 
 previstes.  Hi  ha  p  laces  disponibles  en  grups  de  totes  les  edats.  Per  a  més 
 informació i reserves a  bambalinateatre@gmail.com  o al telèfon 630.202.339. 
 Aquest  dia,  amb  motiu  de  les  obres  de  dotació  de  serveis  del  carrer  Biniarroi, 
 de  les  8:00  h  a  les  15:00  h  es  realitzaren  canvis  de  circulació  al  carrer  Cine  i 
 prohibició d´estacionament al carrer Biniarroi. 

 Dia  15  estava  previst  fer  una  festa  de  final  d´estiu  a  la  piscina  municipal.  Per 
 condicions  meteorològiques  adverses  les  activitats  aquàtiques  foren 
 anul·lades.  

 Dia  16  es  fa  difusió  de  la  campanya  de  socis  2023/24  del  CE.  Montaura.  El  preu  de  l’abonament  és  de 
 25€ i es pot trobar a les oficines del mateix club al camp de futbol o a les oficines de l’Ajuntament. 
 Aquest  dia  també  es  fa  campanya  per  demanar  que  els  artistes  que  vulguin  participar  en  la  propera  edició 
 de Mancor de l'Art 2023 que se celebrarà el dissabte 7 d'octubre. 
 Encara  que  dia  16  el  més  destacat  fou  la  festa  de  les  Quintadetes  per  a  totes  les  quintades  menors  de 18 
 anys.  Es  va  fer  una  berenada,  fotografies  de  cada  quintada  i  finalment  un  grup  infantil  per  animar  la 
 celebració.  

 Dia  17  es  va  fer  la  s  ortida  per  a  les  famílies,  prioritzant 
 les  que  tenen  infants  i  joves  menors  de  18  anys,  a 
 Palma  Aquàrium  El  preu  de  l'activitat  fou  de  5€  per 
 persona,  gratuït  per  infants  menors  de  3  anys.  Activitat 
 organitzada  per  l'Ajuntament  i  finançada  amb  el  Pla  de 
 Conciliació  i  Corresponsabilitat  de  les  Illes  Balears 

 2021-2024. 

 Aquest  dia  l´Ajuntament  recorda  que  a  questa  setmana  ha  començat 
 un  nou  curs  a  l'escoleta  EIEL  Montaura.  Confirma  la  gratuïtat  de  0 
 a  3  anys  de  quatre  hores  diàries,  de  les  8:30  h  a  les  12:30  h  per 
 aquest curs escolar, de setembre a juny. 

 Dia 17  es va tancar la piscina municipal. 

 Dia  18  s´iniciaren  les  classes  de  tennis.  Seran  de  dilluns  a  dijous  al 
 Poliesportiu  Municipal.  Per  a  més  informació  en  relació  a  horaris, 

 grups, preus, etc. vos podeu posar en contacte amb na Mar Soto Telf. 669 74 19 61. 
 Aquest  dia  també  s´inicien  les  actvitats  MOU-TE  AMB  SALUT,  organitzat  pel  Consell  de  Mallorca  amb 
 col·laboració de l'Ajuntament. Seran els dilluns i dimecres de 10:30 a 11:30 h al Casal de Cultura. 
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 Es  publica  el  cartell  amb  tota  la  informació  per  qui  vulgui  fer  Judo.  Activitat  orgnitzada  per  l´Associació 
 Gent  Activa  amb  la  col.laboració  de  l´Ajuntament  que  es  farà  els  dimarts  i  dijous  al  Poliesportiu.  Per  més 
 informació al número 615 35 95 71. 

 Dia  19  va  morir  a  Caimari  el  mancorí  Jaume  Mora  Rotger  als  83  anys.  Enviam  el  condol  als  seus 
 familiars. 

 Dia  20  l´Ajuntament  informa  de  què  a  questes  darreres  setmanes  s'han 
 realitzat  millores  a  les  instal·lacions  educatives  i  de  què  aposten  per  un 
 manteniment de qualitat de les instal·lacions educatives del municipi. 
 Aquest  dia  s´inicia  un  nou  curs  del  Taller  de  Memòria,  un  programa  de 
 suport  psicosocial,  educatiu  i  d'estimulació  cognitiva  per  a  gent  gran, 
 impartit  per  tècnics  del  Consell  de  Mallorca  i  amb  el  suport  dels 
 Serveis  Socials  municipals.  Té  com  objectiu  potenciar  l'envelliment 
 actiu  i  l'autonomia  personal,  treballant  la  prevenció  i/o  compensació 
 de  les  dificultats  de  memòria  que  poden  anar  associades  a 
 l'envelliment. 
 També  aquest  dia,  degut  a  unes  fuites  d´aigua  i  tasques  urgents  de  manteniment  l'empresa  concessionària 
 d'aigua realitzà un tall d'aigua de 9:30 h a 13:30 h a tots els carrers. 

 Dia  21  l'Ajuntament  publica  en  el  BOIB  la  resolució  referent  a  una  nova  plaça  d'Administratiu/va  de 
 funcionari de carrera. Es publiquen les bases i s'obre el termini de presentació de sol·licituds. 
 Aquest  dia  a  la  biblioteca  es  fa  el  taller  Cantam  un  conte  "L’eriçó"  de  Gustavo  Roldan  a  càrrec  de 
 Canciones para Matilda. Una activitat per a nadons de 18 a 36 mesos. 

 Dia  23  es  varen  celebrar  les  Quintades  2023.  Organitzat  pel 
 Jovent  Mancorí.  A  partir  de  les  11  del  matí.  A  la  plaça  de 
 l´Església  es  reuniren  les  quintades.  Es  va  dinar  al  voltant  del 
 Casal  de  Cultura  i  la  festa  va  seguir  al  pati  del  casal. 
 Enhorabona a la organització! 

 Dia  25  es  publica  al  BOIB  l´obertura  de  la  convocatoria  per 
 una  plaça  d´oficial  de  brigada  mitjançant  un  sistema  de  concurs 
 oposició en torn lliure. 

 Dia  29  a  la  biblioteca  es  gaudí  del  contacontes  amb  plastilina 
 “Daniela la pirata”. 
 Al  Casal  de  Cultura  la  Societat  de  Caçadors  va  realitzar  una  jornada  de  vacunació,  desparasitació  i  posada 
 de xips als cans dels socis i no socis residents. 

 De  dia  30  de  setembre  a  dia  1  d´octubre  els  joves  de  12  a  17  anys  anaren  a  passar  el  cap  de  setmana  a 
 Catalunya.  El  preu  va  ser  de  50€.  Activitat  organitzada  per  l'Ajuntament  i  finançada  pel  Pla  de 
 Conciliació  i  Corresponsabilitat  de  les  Illes  Balears  2021-2024.  La  informació  la  va  donar  l'agent  de 
 conciliació i corresponsabilitat (Margalida) 656 82 83 18 o l'Educadora Social (Noemí) 658 83 56 26. 

 Per a més informació respecte a l´Ajuntament podeu veure la pàgina web https://ajmancordelavall.net/ca 
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 AJUNTAMENT INFORMA 

 ACTA  DE  LA  SESSIÓ  CONSTITUTIVA  DE  LA  NOVA  CORPORACIÓ,  CELEBRADA  PER 
 L’AJUNTAMENT EL 17 DE JUNY DEL 2023 

 A  la  Sala  de  Sessions  de  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall,  essent  el  dia  17  de  juny  de  2023,  es  reuneix 
 l’Ajuntament  Ple,  a  l’objecte  de  celebrar  la  sessió  constitutiva  de  la  nova  Corporació  dins  del  termini 
 legalment establert. 

 Convocada  la  sessió  per  a  les  11:00  hores,  es  declara  oberta  la  mateixa  essent  l’hora  assenyalada,  i  intervé 
 la  Secretària-Interventora  de  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  per  donar  lectura  als  resultats  de  les 
 eleccions municipals del dia 28 de maig de 2023 i a la identificació dels regidors i regidores electes. 

 A  continuació,  i  de  conformitat  amb  allò  disposat  a  l  l'article  195.2  de  la  Llei  orgànica  de  règim  electoral 
 general  (LOREG)  i  l'article  37  del  Reial  Decret  2568/1986  de  28  de  novembre  del  Reglament 
 d'organització,  funcionament  i  règim  jurídic  de  les  entitats  locals  (ROF),  es  procedeix  a  la  constitució  de 
 la  mesa  d’edat  que  «  està  integrada  pels  elegits  de  major  i  menor  edat  presents  a  l’acte,  actuant  com  a 
 Secretari el de la Corporació» 

 Es  sol·licita  als  senyors  Gabriel  Llobera  Serra  i  Antoni  Martorell  Mateu  que  s’aproximin  a  l’objecte  de 
 prestar jurament o promesa del càrrec. 

 «Jurau  o  prometeu  per  la  vostra  consciència  i  pel  vostre  honor  complir  fidelment  les  obligacions  del 
 càrrec  de  regidor  de  l'Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall,  amb  lleialtat  al  Rei,  i  guardar  i  fer  guardar  la 
 Constitució com a norma fonamental de l'Estat?” 

 Ambdues opten pel jurament del càrrec. 

 Una  vegada  constituïda  la  mesa  d’edat,  passa  a  presidir  la  sessió  el  President  de  la  mesa.  La 
 Secretària-Interventora  indica  que  han  de  prendre  possessió  del  càrrec  els  regidors  i  regidores  electes,  i 
 que la mesa ha decidit que aquesta pressa de possessió se faci per ordre alfabètic de llinatges. 

 S’aixequen  per  a  prestar  jurament  o  promesa  per  ordre  alfabètic  de  llinatges  els  regidors  i  regidores 
 electes. Així, el Sr. Gabriel Llobera Serra es dirigeix a cadascun dels electes amb la següent fórmula: 

 «Jurau  o  prometeu  per  la  vostra  consciència  i  pel  vostre  honor  complir  fidelment  les  obligacions  del 
 càrrec  de  regidor  de  l'Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall,  amb  lleialtat  al  Rei,  i  de  guardar  i  fer  guardar  la 
 Constitució com a norma fonamental de l'Estat?” 

 La Sra. Maite Bover Martorell, contesta «Sí, ho promet» 

 La Sra. Caterina Coll Martorell contesta «Sí, ho jur» 

 La Sra. Teresa Fontanet Mateu contesta «Si, ho promet per imperatiu legal» 

 El Sr. Josep Frontera Martorell contesta «Sí, ho jur» 
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 El Sr. Joan Antoni Jaume Mairata contesta « Sí, ho promet per imperatiu legal» 

 El Sr. Joan Ramon Villalonga contesta «Sí, ho promet per imperatiu legal» 

 La Sra Maria del Carme Riera Ramis contesta «Sí, ho jur». 

 El  Sr.  President  de  la  mesa  declara  constituïda  la  Corporació,  i  explica  que  per  tant,  es  pot  procedir  a 
 l’elecció  del  Batle.  A  tal  efecte,  i  tal  com  estableix  l’article  196  de  la  Llei  Orgànica  del  Règim  Electoral 
 General,  poden  ser  candidat  tots  els  regidors  que  encapçalin  les  seves  corresponents  llistes,  si  bé  aquesta 
 candidatura és renunciable en aquest precís moment. 

 A  continuació  demana  als  regidors  qui  són  els  candidats  a  Batle  o  Batlessa;  i  s’aixequen  el  Sr.  Frontera 
 Martorell i el Sr. Ramon Villalonga a efectes de presentar la seva candidatura. 

 Intervé  el  Sr  President  de  la  mesa  d’edat  per  dir  que  com  a  conseqüència  de  la  votació,  i  previ  jurament  o 
 promesa,  queda  proclamat  Batle  de  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell,  qui 
 s’aproxima per jurar el càrrec de conformitat amb aquesta fórmula: 

 “  Jur  per  la  meva  consciència  i  pel  meu  honor  complir  fidelment  les  obligacions  del  càrrec  de  batle  de 
 l'Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall,  amb  lleialtat  al  Rei,  i  de  guardar  i  fer  guardar  la  Constitució  com  a 
 norma fonamental de l'Estat”. 

 El  Sr.  Gabriel  Llobera  li  entrega  el  bastó  de  comandament  i  passa  a  presidir  la  sessió  el  Batle  electe,  qui 
 pren la paraula per dir: 

 «Mancorins i mancorines, amics i amigues, 

 Primer  de  tot,  vull  donar-vos  les  gràcies  a  tots  per  ser  aquí,  acompanyant-nos,  en  un  dia  tan  important  per 
 nosaltres, ja que és un honor i un orgull poder ser el vostre batle; el Batle de Mancor. 

 Aquesta  vall  que  m’ha  vist  néixer  i  créixer,  ha  estat  sempre  on  he  trobat  el  bressol  de  la  meva  existència.  Des  de 
 ben  petit  participant  amb  qualsevol  activitat  que  hi  hagués  al  poble,  de  jove  organitzant-  les  i  participant 
 activament, i de més gran essent regidor, tant al govern com a l’oposició, i avui batle. 

 És  de  veres  un  orgull,  tan  per  jo  com  per  l’equip  de  govern,  ser  avui  aquí  encarant  una  legislatura  il·lusionant  i 
 plena  de  projectes  esperant  l’oportunitat  d’executar-los  i  poder  satisfer  les  necessitats  de  tots  els  que  estimam 
 Mancor. 

 Il·lusió,  equip  i  feina.  Aquest  és  el  nostre  repte.  Il·lusió  per  dur  a  terme  els  projectes,  equip  per  executar-los  i  feina 
 per millorar el dia a dia dels mancorins i les mancorines. 

 Sabem  que  la  diferència  de  vots  ha  estat  molt  petita,  però  fa  4  anys  encara  ho  fou  més  i  nosaltres  quedarem  a 
 l’oposició. Fent feina a peu de carrer i des d’una oposició constructiva, hem pogut canviar la balança electoral. 

 Vull  agrair  la  disponibilitat  i  reconèixer  la  perseverança  als  meus  companys  del  PP  que  aquests  darrers  4  anys 
 m’han  acompanyat  a  l’oposició,  i  especialment  a  na  Dolores  que  aquesta  legislatura  deixa  de  ser  regidora,  però 
 seguirà col·laborant en tot i per tot. 

 Durant  aquests  darrers  4  anys,  no  sempre  hem  trobat  el  diàleg  i  la  cooperació  que  ens  hagués  agradat,  però  el  meu 
 tarannà no és, ni ha estat mai, cercar la divisió, per tant, no serà la nostra manera de governar aquest poble. 
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 Nosaltres  entenem  la  política  com  a  punt  de  trobada,  per  sumar  la  part  de  raó  que  té  cadascú  de  nosaltres  i 
 executar  projectes  que  facin  del  nostre  poble  un  poble  més  gran,  més  unit  i  amb  una  sana  convivència.  Per  tant, 
 des  d’avui  mateix  estenem  la  mà  a  l’oposició  per  dur  a  terme  plegats  el  millor  pel  nostre  poble.  Joan,  les  propostes 
 si son bones per Mancor, no importa d’on venguin ni de qui venguin, les durem a terme plegats. 

 Sé  que  els  acords  no  duen  vots  i  la  discòrdia  sí  que  en  du,  però  també  sé  que  les  coses  consensuades  son  les  que 
 perduren en el temps, i les que més aporten a la societat. I el nostre compromís està en la societat. 

 Les  competències  de  l’Ajuntament  son  més  de  gestió  i  proximitat  i  es  basa  en  millorar  el  dia  a  dia  de  tots  els  que 
 hem triat Mancor per viure. 

 Uns,  tenim  la  sort  d’haver  nascut  a  Mancor,  altres  la  desventura  de  no  haver-hi  nascut,  però  tots  tenim  la  virtut 
 d’haver  triat  el  millor  poble  per  viure.  Miram  al  futur  i  el  miram  amb  ganes,  però  també  amb  responsabilitat.  Amb 
 la  responsabilitat  i  altura  de  mires  que  la  societat  demana.  Depèn  de  nosaltres.  Tots  compartim  aquesta 
 responsabilitat. La responsabilitat d’aportar, de sumar i de contribuir futur a Mancor. 

 Ara  son  les  festes  de  Mancor,  i  el  sentiment  de  festa  és  just  als  nostres  carrers.  Aprofito  per  convidar  als  presents  a 
 gaudir  amb  alegria,  germanor  i  civisme  de  les  activitats  organitzades.  És  temps  d’esbarjo,  de  sortir  al  carrer  i 
 compartir  el  sentiment  de  festa  que  cada  any  per  Sant  Joan  desborda  els  nostres  cors.  Començam  amb  alegria  i 
 feina perquè siguin unes bones festes per a tothom. 

 Vull  aprofitar  també  per  donar  les  gràcies  a  en  Guiem,  en  Villa,  per  la  feina  feta  durant  aquest  8  anys  en  el 
 capdavant  de  l’Ajuntament,  com  tu  bé  saps,  malgrat  les  nostres  diferències,  et  desig  sort  i  encerts  en  aquesta  nova 
 etapa. 

 No  puc  acabar  sense  donar  les  gràcies  sincerament  a  tot  l’equip  del  partit  popular  que  ha  conformat  la  nostra 
 candidatura,  el  comitè  local  i  a  totes  les  persones  que  ens  han  ajudat  a  ser  avui  aquí,  així  com  als  meus  amics  i 
 amigues i a totes les persones que han dipositat la seva confiança amb nosaltres. 

 Vull  agrair  especialment  a  na  Joana  Aina  la  paciència  que  ha  tengut  aquestes  darreres  setmanes  de  campanya  i 
 disculpar-me  pel  temps  que  li  he  manllevat,  però  sobretot  vull  agrair  a  mon  pare  i  a  mu  mare,  el  que  sempre  s’han 
 desvetllat pel meu benestar, educació i formació com a persona. Sense ells no seria qui som! 

 Moltes gràcies i visca Mancor! 

 A  continuació,  es  dona  ús  de  la  paraula  al  Sr.  Ramon  Villalonga,  qui  es  dirigeix  als  assistents  amb  les 
 següents paraules: 

 «La meva intervenció es resumirà en tres paraules: agraïment, enhorabones i compromís. 

 Primer  de  tot  vull  donar  s’enhorabona  a  en  Guillem,  el  batle  de  Mancor  d’aquests  darrers  8  anys,  qui  ha  fet  una 
 feina  per  transformar  la  forma  de  fer  política  a  Mancor  ,  perquè  ha  duit  endavant  moltíssima  feina  pensat  sempre 
 en tots els mancorins i mancorines i Guillem, te pots anar amb es cap ben alt per tot el que has fet. 

 També  vull  agrair  als  regidors  que  ens  han  acompanyat  a  la  candidatura  de  Més  per  Mancor  durant  aquests  8 
 anys:  na  Joana  Maria  Alba,  en  Miquel  Gallardo,  na  Marga  Rotger,  na  Teresa,  na  Clara,  en  Joan  Mele.  Hem  fet 
 una  feinada,  ho  hem  passat  molt  bé,  hem  tingut  estones  de  molt  de  mal  de  caps,  hem  aprés  molt  i  entre  tots  hem 
 duit endavant molt de projectes i feina sempre pensant en el benestar de tothom. 

 En  tercer  lloc  vull  agrair  als  treballadors  i  treballadores  de  l’Ajuntament,  sou  el  motor  de  l’Ajuntament  i  de  la 
 mateixa  manera,  a  totes  les  entitats  i  associacions  del  poble  durant  aquests  anys  de  fer  feina  plegats,  ja  que  també 
 són el motor d’aquest poble. 
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 I  per  acabar  amb  els  agraïments,  a  les  498  persones  que  a  aquesta  campanya  electoral  varen  confiar  en  la 
 candidatura  de  Més  per  Mancor,  gràcies  pel  suport  i  com  ja  vaig  dir,  heu  estat  exemple  de  civisme  i  d’educació. 
 Per això, moltes gràcies. 

 Vull  continuar  donant  l’enhorabona  a  tota  la  candidatura  del  Partit  Popular  de  Mancor,  especialment  a  en  Pep, 
 què  tenia  moltes  ganes  de  ser  batle  ,enhorabona  Pep!  A  en  Biel,  a  na  Carme,  Na  Cata,  en  Toni  i  a  tota  la 
 candidatura.  Hi  ha  hagut  coses  a  aquesta  candidatura  que  no  ens  han  agradat,  i  ho  reconeixem,  n’hi  ha  persones 
 que  poden  estar  dolgudes,  no  només  pel  que  va  passar  el  diumenge  aquí  davant,  sinó  en  general  per  altres  coses 
 que han passat però no és el moment de parlar d’això. Des d'aquí, fer feina tots plegats. 

 Ha  hagut  varies  preguntes  que  m’he  fet  aquests  dies:  Primer,  què  ha  passat?  El  que  ha  passat  es  que  el  Partit 
 Popular  ha  tret  més  vots  que  Més  per  Mancor,  i  per  tant,  democràticament  sou  el  nou  equip  de  govern  municipal. 
 Segon,  per  què  ha  passat?  Teníem  una  bona  candidatura,  teníem  un  bon  equip  de  govern,  hem  fet  molta  feina,  i 
 apart  de  la  feina  que  voltros  heu  fet,  ha  hagut  una  onada  general  de  la  dreta,  que  també  ha  fet  que  sortíssiu 
 afavorits i per tant aquests vots vos han ajudat a arribar a aquest punt. 

 A  partir  d’ara  no  hi  ha  excuses:  Teniu  el  govern  de  l’Ajuntament  de  Mancor,  teniu  el  govern  del  Consell  de 
 Mallorca,  també  el  Parlament  de  les  Illes  Balears,  de  fet  tenim  una  diputada  –  enhorabona,  Margalida  Pocoví)-  i 
 per  tant  ara  vos  toca  complir  amb  el  que  vos  heu  compromet  a  complir  en  aquests  quatre  anys:  tocarà  lluitar  per 
 una  escola  unitària,  haureu  de  dur  servei  de  pediatria,  haureu  de  crear  una  regidoria  d’associacions,  haureu  de  fer 
 un  camp  de  futbol  7,  pistes  de  padel  i  Pep,  el  més  important  i  el  més  difícil  i  important:  sabre  gestionar  per  tot  el 
 poble,  hauràs  de  prendre  decisions  que  no  agradaran  a  tothom,  des  de  l’oposició  es  més  fàcil  parlar,  però  noltros 
 sabem  que  al  govern,  has  de  prendre  decisions  que  de  vegades  són  complicades  i  no  es  pot  contentar  a  tothom.  Vos 
 desig  molt  d’equip,  molta  feina  i  molta  capacitat  de  gestió,  ja  que  després  d’aquests  anys,  se  que  la  necessitareu.  I 
 a  partir  d'aquí,  el  compromís  d’en  Jaume,  na  Teresa,  na  Maite  i  jo,  per  fer  feina  en  tot  el  que  poguem  al  vostre 
 costat;  tot  el  que  sigui  pel  benestar  dels  mancorins  i  mancorines,  per  preservar  el  nostre  territori,  la  nostra 
 llengua,  la  nostra  cultura,  la  nostra  identitat  ens  trobareu.  Tot  el  que  siguin  amiguismes  i  favoritismes,  o  posar  uns 
 mancorins  per  damunt  d’altres,  ens  trobareu  de  cara.  Tenim  moltes  ganes  de  fer  feina  plegats,  per  la  millora  del 
 nostre poble , enhorabona de nou, i visca Mancor!» 

 ACTA  DE  LA  SESSIÓ  EXTRAORDINÀRIA  DEL  PLE  DE  L’AJUNTAMENT  DE  MANCOR  DE 
 LA VALL DE DATA 3 DE JULIOL DE 2023 (SESSIÓ ORGANITZATIVA) 

 1. Periodicitat de les sessions ordinàries del Ple de l’Ajuntament. Vista la proposta de Batlia: 

 PRIMER.-  Que  el  règim  de  sessions  ordinàries  del  Ple  de  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  sigui  una 
 sessió cada dos mesos, a celebrar el tercer dimecres de cada mes que correspongui si no es festiu. 
 Si  fos  festiu,  es  celebraria  el  dimecres  hàbil  immediat  següent.  En  tot  cas,  caldrà  la  convocatòria  del  Ple 
 ordinari en dia diferent sempre que es mantengui la periodicitat de la reunió. 

 SEGON.- La celebració de les sessions serà a les 20:00 hores» 

 No  havent  cap  comentari  a  fer  al  respecte,  es  sotmet  a  votació  dels  membres  del  Ple  i  s’aprova  per 
 unanimitat. 
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 2. Creació i composició de la Comissió Especial de Comptes (CEC) 

 PRIMER.-  No  crear  cap  comissió  informativa,  per  ser  innecessàries  d’acord  a  allò  determinat  a  la  llei  en 
 virtut de la població municipal. 

 SEGON.- Crear la comissió especial de comptes, òrgan necessari en tots els Ajuntaments. 

 TERCER.-La  jurisprudència  ha  tingut  oportunitat  de  pronunciar-se  al  respecte  del  nombre  de  membres  de 
 les  comissions  informatives,  indicant  que  no  és  possible  que  siguin  una  rèplica  del  Ple,  i  que  s’ha  de 
 guardar la proporcionalitat existent a aquest. 

 Per tant, es proposa una composició de 5 membres (3 PP-2 Més) , amb els següents membres: 

 President: el Batle 
 Vocals: 2 membres de l’equip de govern i 2 membres de l’oposició: 
 - Gabriel Llobera Serra, Partit Popular 
 - Maria del Carme Riera, Partit Popular 
 - Joan Ramon Villalonga, Més per Mancor 
 - Maite Bover Martorell, Més per Mancor. 
 Secretària: la de la Corporació 

 QUART.- La periodicitat ordinària de la Comissió especial de comptes serà la determinada 
 per la Llei. 

 CINQUÈ.- Els dictàmens seran aprovats per majoria simple amb el vot de qualitat del 
 President.» 

 Sotmesa a la consideració del Ple aquesta proposta, s’aprova per unanimitat. 

 3. Nomenament dels representants de la Corporació en els òrgans col·legiats. 
 Vista la proposta de Batlia: 

 PRIMER.- Aprovar els representants que a continuació es relacionen: 
 Representant  a  la  Mancomunitat  des  Raiguer:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell  i  com  a  suplent  el  Sr. 
 Gabriel Llobera Serra. 
 Representant a la FELIB: el Sr. Josep Frontera Martorell i com a suplent el Sr. Gabriel Llobera Serra. 
 Representant  al  Consorci  d’informàtica:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell  i  com  a  suplent  el  Sr.  Gabriel 
 Llobera Serra. 
 Representant  al  Consell  Escolar:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell  i  com  a  suplent  el  Sr.  Gabriel  Llobera 
 Serra. 
 Representant  al  Fons  Mallorquí  de  Solidaritat:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell  i  com  a  suplent  el  Sr. 
 Gabriel Llobera Serra. 
 Representant  a  Mallorca  Rural:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell  i  com  a  suplent  el  Sr.  Gabriel  Llobera 
 Serra. 
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 Representant  al  Consorci  d’Infraestructures  de  les  Illes  Balears:  el  Sr.  Josep  Frontera  Martorell,  primer 
 suplent  el  Sr.  Gabriel  Llobera  Serra  i  segon  suplent  Sra.  Maria  del  Carme  Riera  Ramis.  Interlocutor:  Sr. 
 Frontera Martorell 

 SEGON.- Donar trasllat dels acords adoptats a les entitats esmentades.» 

 Indica  el  Sr.  batle  que  existeix  una  errada  a  la  proposta,  i  que  com  a  representant  al  Consell  Escolar, 
 hauria de sortir la Sra. Caterina Coll Martorell, i com a suplent el Sr. Josep Frontera Martorell. 
 Intervé  el  Sr.  Ramon  Villalonga  per  a  dir  que  consideraven  que  la  Sra  Coll  era  la  més  adequada  per 
 assumir  aquest  càrrec,  i  que  si  es  canviava  aquesta  proposta,  també  canviarien  el  sentit  del  vot,  ja  que  ara 
 en donarien suport. 
 També  afegeix  que  els  hi  ha  sorprès  que  la  Sra.  Riera  no  estigués  de  suplent  enlloc.  I  d’altra  banda,  que 
 aprofitaria  per  comentar  que  fa  4  anys,  el  Partit  Popular  (a  l’oposició)  demanava  tenir  representació  als 
 diferents  organismes.  Manifesta  que  ells  entenen  que  han  de  ser  representats  de  l’equip  de  govern,  i  per 
 això votaran a favor. 

 Sotmesa la proposta a votació, s’aprova per unanimitat. 

 4. Dedicació exclusiva del Batle i quantia corresponent. 

 PRIMER.  Aprovar  que  el  càrrec  de  Batle  es  pugui  dur  a  terme  amb  dedicació  exclusiva  a  partir  del  dia  3 
 de juliol de 2023. 

 SEGON.  Aprovar  la  quantia  que  percebrà  anualment  segons  aquesta  responsabilitat  i  que  està  finançada 
 (tant  la  retribució  com  la  Seguretat  social)  en  la  seva  integritat  per  la  subvenció  que  cada  any  atorga  el 
 Govern de les Illes Balears. 

 a)  Retribucions  brutes  anuals  compensables  del  membre  electe  41.221,64€  (14  mensualitats  de  2.944,40 
 €/mes) 
 b) I la Seguretat Social : 13.625,28€ 

 TERCER.  Aprovar  el  règim  de  dedicació  mínima  necessària  per  a  la  percepció  de  dietes  retribucions, 
 d'acord amb l’establert a l’art. 74.3 LMRLIB, i que serà l’horari d'atenció municipal. 

 QUART. Donar d’alta en el Règim General de la Seguretat Social al Batle de la Corporació. 

 CINQUÈ-  Aprovar  l’actualització  del  sou  de  conformitat  amb  els  percentatges  que  establesqui  l’Estat  per 
 a les retribucions del personal de l’Administració.» 

 El batle llegeix la proposta, i ja que ningú desitja afegir res, es sotmet a votació i s’aprova per 
 unanimitat. 
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 5. Règim retributiu per assistències dels membres del Ple. 
 Considerant la proposta de Batlia: 

 PRIMER.- Fixar com a dieta per assistència efectiva a les reunions dels òrgans col·legiats que 
 es  celebrin  des  del  3  de  juliol  de  2023  endavant  a  tots  els  membres  del  Ple,  llevat  del  Batle,  atesa  la  seva 
 dedicació exclusiva: 

 - Per assistència efectiva a sessions plenàries ordinàries: 60€ 
 - Per assistència efectiva a sessions de la Comissió Especial de Comptes: 45€ 

 SEGON.-  El  pagament  de  les  assignacions  aprovades  s’efectuarà  a  mes  vençut,  si  be  es  podran  acumular 
 pagaments per una millor eficiència administrativa. 

 TERCER.- Damunt aquesta quantitat s'aplica el percentatge de retenció d’IRPF del 2%, llevat 
 que  els  interessats  determinin  un  percentatge  superior  de  retenció  mitjançant  sol·licitud  per  registre 
 d’entrada.» 

 Demana  en  primer  lloc  el  Sr.  Ramon  per  la  referència  a  les  sessions  plenàries  ordinàries,  ja  que  no 
 consta cap previsió al respecte de les extraordinàries. 
 Intervé  la  Secretaria  municipal  per  a  dir  que  ha  estat  una  errada  seva,  d’un  arrossegament  d’altra 
 proposta,  i  que  en  realitat,  es  refereix  a  totes  les  sessions  plenàries,  ja  que  malgrat  anteriorment  havia 
 diferències  entre  les  sessions  ordinàries  i  extraordinàries,  sentències  recents  s’han  pronunciat  indicant 
 que no cal establir aquesta diferència, ja que tot són sessions plenàries. 
 Afegeix  el  Sr.  Ramon  que  quan  es  va  dur  aquesta  proposta  al  Ple  organitzatiu  de  2019,  es  va  votar  en 
 contra  per  part  del  PP,  i  li  contesta  el  batle  dient  que  no  vol  llevar  la  possibilitat  del  seu  cobrament  pels 
 regidors que així ho desitgin. 
 Intervé  el  Sr.  Joan  Antoni  Jaume  per  demanar  el  sentit  del  vot  de  l’equip  de  govern,  i  se  li  respon  que 
 serà d’abstenció. 
 Pren  la  paraula  el  Sr.  Ramon  per  indicar  que  per  coherència,  perquè  entenen  que  és  una  proposta 
 correcta, que votaran a favor, però que el PP passa d’estar en contra a l’abstenció. 

 Sotmesa la proposta a votació, s’aprova amb els 4 vots favorables de Més i 5 abstencions del PP  . 

 6.  Comunicació  de  les  resolucions  de  Batlia  organitzatives  (divisió  en  àrees  i  nomenament  de 
 Tinents de batle). 
 Es  dona  compte  al  Ple  del  Decret  180/2023,  d’estructuració  en  àrees  organitzatives  de  l’Ajuntament  i  del 
 Decret 181/2023, de nomenaments de Tinents de batle. 

 Indica  el  Sr.  Ramon  que  potser  n’hi  hagi  una  errada  l’àrea,  ja  que  està  al  mateix  lloc  Infància  i  joventut  i 
 corresponen  a  dues  persones  diferents.  Efectivament,  s’aprecia  aquesta  qüestió  i  es  corregirà  es  decret 
 per a separar totes dues àrees. 
 D’altra  banda  el  Sr.  Joan  Ramon  indica  que  sota  el  seu  criteri,  l’àrea  de  benestar  és  transversal  i  no 
 hauria  d’estar  vinculada  solament  amb  gent  gran.  D’altra  banda  demana  en  què  consisteix  exactament  la 
 regidoria  d’obra  pública,  ja  que  fins  ara,  aquestes  obres  s’han  duites  des  d’urbanisme,  i  que  aquesta 
 estaria coberta per la dedicació exclusiva. 
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 El  batle  li  explica  que  des  d’obra  pública,  la  regidora  serà  l’encarregada  d’aportar,  suggerir, 
 conjuntament el seguiment de les obres. 
 El  Sr.  Ramon  indica  també  que,  respecte  a  la  regidoria  d’associacions,  sempre  s’havia  entès  que  cada 
 àrea  gestionava  les  associacions  pròpies  del  seu  àmbit,  i  llavors,  ara,  demana  com  s’hauria  de  fer.  El 
 batle  li  respon  que  es  pretén  generar  un  quadrant  per  a  coordinar  l’activitat  de  totes  les  associacions  del 
 poble i que no es solapin activitats, que n’hi hagui un interlocutor per a cada àrea. 
 El  Sr.  Ramon  indica,  arribat  aquest  punt,  que  el  fet  que  el  regidor  d’esports,  Sr.  Antoni  Martorell,  també 
 ha  estat  nomenat  com  a  coordinador  de  l'equip  de  futbol  Montaura,  i  que  èticament  haurà  d’assumir 
 decisions  ja  que  es  podria  trobar  en  un  conflicte.  Demanen  que  des  de  secretaria  s’estudii  si  existeix  o  no 
 un conflicte d’interessos o causa d’incompatibilitat. 
 Finalment  demana  si  s’ha  pujat  el  número  de  tinents  de  batle,  ja  que  abans  n’hi  havia  un.  La  secretaria  li 
 diu que no, que abans també havia dos però que mai va haver d’actuar el segon. 
 El batle indica que es modificarà el decret d’organització en àrees i es donarà compte al Ple. 

 ACTA  DE  LA  SESSIÓ  ORDINÀRIA  DEL  PLE  DE  L’AJUNTAMENT  DE  MANCOR  DE  LA 
 VALL DE 19 DE JULIOL DE 2023 

 1.  Aprovació,  si  s’escau,  de  les  actes  de  les  sessions  constitutiva  de  la  Corporació  (17/06/2023), 
 extraordinària  de  sorteig  de  membres  de  meses  electorals  (29/06/2023)  i  sessió  organitzativa  de  la 
 Corporació (03/07/2023). 

 El  batle  demana  si  tothom  ha  pogut  llegir  les  actes  de  les  sessions  de  dates  17/06/2023,  29/06/2023  i 
 03/07/2023  i  si  qualcú  desitja  comentar  res.  Ja  que  ningú  vol  afegir  res,  es  sotmeten  a  votació  i  s’aproven 
 per unanimitat les actes. 

 2.  Aprovació,  si  s’escau,  de  la  proposta  d’Instrument  de  Planificació  Pluriennal  necessari  per 
 aprovar  l’Oferta  Pública  d’ocupació  2023  (taxa  específica  d’ocupació)  Vista  la  proposta  de  Batlia 
 següent: 

 «PROPOSTA DE BATLIA 
 La  Llei  de  Pressuposts  Generals  de  l’Estat  (LPGE)  per  a  l’any  2023,  habilita,  al  seu  article  20.dos.4  la 
 possibilitat  de  que  les  Administracions  Públiques  facin  ús,  extraordinàriament,  d’una  taxa  específica, 
 prevista a l’efecte de reduir la temporalitat als límits establerts a la Llei 20/2021, de 28 de desembre. 

 Aquesta  taxa,  que  es  preveu  no  es  mantengui  en  el  temps,  permet  que  es  puguin  treure  a  cobertura 
 definitiva  totes  aquelles  places  que  no  s’haguessin  inclòs  a  les  convocatòries  d’estabilització  per  no 
 complir amb els requisits d’antiguitat de cobertura assenyalats. 

 Considerant  l’informe  emès  des  de  la  Secretaria  Municipal  on  s’analitza  la  situació  de  les  places  cobertes 
 amb  fórmula  temporal  a  l’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  i  els  percentatges  de  temporalitat  actuals  i  els 
 que  resultaran  una  vegada  executada  completament  s’oferta  d’estabilització,  què  en  tot  cas,  són  superiors 
 al 8% que determina la Llei 20/2021. 

 A  fi  de  poder  donar  compliment  a  allò  determinat  a  la  Llei,  es  considera  la  possibilitat  d’intentar  reduir  la 
 temporalitat  estructural  de  l’Ajuntament  al  0%,  reservant,  per  tant,  el  percentatge  permès  per  a  casos  de 
 necessitat temporal reial (acumulació de tasques, cobertura de situacions d’IT etc) 
 Considerant  que  per  poder  fer  ús  d’aquesta  taxa,  la  LPGE  exigeix  l’existència  d’un  instrument  de 
 planificació  pluriennal  que  justifiqui  la  inclusió  d’aquestes  places  a  l’OPE  i  la  seva  cobertura  definitiva, 
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 atès  el  seu  caràcter  estructural,  i  que  atès  el  seu  caràcter  de  norma  general  i  pluriennal,  la  competència  per 
 a la seva aprovació seria del Ple de la Corporació, ES PROPOSA: 

 Primer.- Que el Ple de la Corporació, aprovi, si escau, l’instrument de planificació pluriennal següent: 
 «INSTRUMENT  DE  PLANIFICACIÓ  PLURIANUAL  DELS  RECURSOS  HUMANS  DE 
 L’AJUNTAMENT DE MANCOR DE LA VALL 

 PLACES 

 1.  Administratiu C1. Intervenció. 
 2.  Administratiu C1- OAC i subvencions 
 3.  TAG 
 4.  Netejador/a 
 5.  Tècnic educació infantil 
 6.  Director/a escoleta 
 7.  Director/a centre de dia 
 8.  Oficial de manteniment 

 S’ha de recordar que una plaça d’agent de policia es troba a l’OPO ordinària 2022, pendent d’executar. 
 Cobrint  aquestes  places,  la  temporalitat  a  l’Ajuntament  es  situaria  per  davall  del  8%  i  es  reservaria  pels 
 supòsits  admesos  per  la  legislació  vigent,  com  seria  la  cobertura  de  vacances,  situacions  d’incapacitat, 
 acumulació de tasques, etc. 

 Demana  la  paraula  el  Sr.  Ramon  Villalonga  per  a  dir  que  estan  d’acord  amb  la  cobertura  de  les  places  i 
 demana  si  les  referides  a  2023  s’executaran  en  2023  o  solament  seria  la  convocatòria.  El  batle  li  explica 
 que la intenció és executar en 2023 les previstes, per necessitats del servei. 

 Sotmesa la proposta a votació, s’aprova per unanimitat. 

 3. Donar compte dels Decrets de Batlia 

 En  compliment  del  que  disposa  l’article  42  del  Reglament  d’Organització,  Funcionament  i  Règim  jurídic 
 de  les  entitats  locals  de  28  de  novembre  de  1986  (ROF),  la  Secretària  Interventora  dona  compte  dels 
 Decrets  de  Batlia  dictats  des  de  la  celebració  de  l’anterior  Ple  fins  a  la  data  actual,  i  que  van  des  del 
 número 101/2023 a 200/2023. 

 4. Precs i Preguntes. 

 Intervé el Sr. Ramon Villalonga per demanar devers les següents qüestions: 

 1.A  la  sessió  de  data  3  de  juliol,  al  Decret  d’organització,  n’hi  havia  una  errada  i  vol  saber  si  s’ha 
 corregit, i també conèixer si s’ha pogut estudiar la possible incompatibilitat del regidor d’esports. 

 El  batle  indica  que  encara  no  s’ha  pogut  corregir  el  decret  per  dividir  l’àrea  de  joventut  i  d’infància,  però 
 que  es  farà,  i  dona  la  paraula  a  la  secretaria  per  informar  al  respecte  de  la  incompatibilitat  del  Sr.  Antoni 
 Martorell  Mateu  com  a  director  del  CE  Montaura  i  regidor  d’esports.  La  secretària  indica  que  no  existeix 
 causa  d’incompatibilitat  si  bé  n’hi  haurà  un  deure  d’abstenció  a  les  votacions  d’assumptes  on  pugui 
 existir interès o conflicte. 
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 2.La  pàgina  web  de  l’Ajuntament  encara  surt  la  salutació  de  l’anterior  equip  de  govern  i  que  al  poble  es 
 desconeix qui duu cada àrea. 

 El  batle  li  contesta  que  s’està  parlant  amb  qui  du  la  pàgina  web  però  que  encara  s’està  a  l’espera  en  tant 
 ha hagut molt de canvis de batlies i n’hi ha més feines, i que s’intentarà que es faci a la 
 major brevetat. Afegeix la Sra. Caterina Coll que com a regidors s’han presentat als diferents 
 llocs. 

 3.Ens  preocupa  el  fet  que  a  Brigada  solament  hi  ha  una  persona,  encara  que  aquesta  plaça  es  pretengui 
 cobrir al 2023, demana si s’ha plantejat la possibilitat de cobrir-la temporalment mitjançant el SOIB. 

 Pren  la  paraula  la  secretaria  interventora  per  explicar  que  arran  de  la  reforma  laboral,  no  hi  ha  fórmules  de 
 cobertura  temporal  adequades  a  les  administracions  públiques,  i  que  a  més,  la  cobertura  pel  SOIB  es  basa 
 en  que  ens  enviïn  un  llistat  de  candidats  que  després  hem  de  seleccionar,  apart  de  requerir  una  sèrie 
 d’actuacions  com  la  modificació  de  l’acord  d’empresa  i  que  normalment,  és  més  ràpid  treure  un  borsí  per 
 part  de  l’Ajuntament  que  acudir  al  SOIB.  I  que  en  tot  cas,  fet  un  borsí  temporal,  es  podia  fer  la  cobertura 
 definitiva de la plaça. 

 4.Està prevista la realització de la cursa Mancor X-trem 2023? 

 El  batle  li  respon  que  ningú  l’ha  demanada  aquest  any.  Indica  el  Sr  Ramon  que  sempre  l’ha  organitzada 
 l’Ajuntament  amb  la  col·laboració  del  club  esportiu  L’Altura  de  Lloseta  i  el  de  Mancor.  El  batle  indica 
 que  es  podria  parlar  i  demanar  contactes  i  el  Sr.  Ramon  indica  que  al  calendari  de  la  Federació  està 
 prevista per a final d’agost, i que cridarà a la Federació per a veure què passa. 

 Intervé  la  Sra.  Catalina  Coll  per  a  dir  que  el  normal  es  que  n’hi  hagi  una  col·laboració  amb  els  clubs,  però 
 que en aquest cas, ningú ha vingut a demanar, a diferència d’altres, com per exemple, els del club ciclista. 

 Indica  el  Sr.  Ramon  que  la  carrera  de  bicicletes  l’organitza  el  club  en  col·laboració  amb  l’Ajuntament  i 
 Mancor  X-trem  l’organitza  l’Ajuntament  en  col·laboració  amb  el  club.  El  batle  li  respon  que  fa  34  dies 
 que  són  a  l’Ajuntament  i  que  s’han  gestionat  moltes  coses,  que  aquesta  no  era  una  prioritat  però  des 
 d’aquest moment, ho és. 

 5.Respecte  del  Casal  de  Joves,  que  ells  tenien  previst  fer  primer  un  reglament  d’usos  d’aquest  Casal,  una 
 normativa,  i  ens  interessa  si  està  pensat  obrir-lo  directament  o  si  està  previst  regular  una  normativa  de 
 règim interior, horaris etc. 

 El  batle  li  respon  que  havien  vingut  per  fer  una  reunió  informativa  i  crear  un  grup  de  whatssap  per  tenir  el 
 números  dels  joves  i  que  hi  haurà  una  dinamitzadora  que  ho  organitzarà,  i  que  també  es  farà  una 
 normativa. 

 Intervé  la  Sra  Fontanet  per  indicar  que  ja  havia  un  grup  de  whatssap,  que  ella  era  administradora  i  que 
 l’ha  deixat  a  l’educadora.  Indica  el  batle  que  primer  es  farà  el  grup  i  determinades  actuacions,  i  després  la 
 dinamitzadora  farà  es  DAFO,  estudis  etc,  i  que  en  principi  sempre  estarà  la  dinamitzadora;  i  si  arriben  a 
 un punt d’autogestió s’estudiarà el seu funcionament autònom. 

 Indiquen  el  Sr  Ramon  i  la  Sra  Fontanet  que  ja  se  tenia  pensat  contractar  un  dinamitzador  amb  la 
 subvenció  que  ha  sortit  recentment,  i  el  batle  indica  que  sí,  que  n’hi  ha  dues  subvencions,  una  per 
 activitats i altra per contractar el dinamitzador (conciliació). 
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 A R A  H A  F E T  V I N T  A N Y S. . . 
 Del que passà a Mancor durant el tercer trimestre de 2003, recordarem: 
 Dia  13  de  juliol  a  la  plaça  de  l’Ajuntament  se  celebrà  un  concert  titulat  "Joan  Manuel  canta  Jaume 
 Balmes". 
 Dia  21  de  juliol  una  averia  del  subministrament  elèctric  deixà  Mancor  sense  llum  des  de  17,45  a  les 
 24,55. Afectà tota l’illa. 
 Dia 29 d’agost es clausurà el curset de natació organitzat per l’Ajuntament a la piscina municipal. 
 Dia 30 d’agost es feu la tradicional excursió al Torrent de Pareis i sa Calobra. 
 Dia  13  de  setembre  se  celebrà  la  festa  de  final  de  temporada  a  la  piscina  municipal  amb  actuació  dels 
 conjunts musicals "LOLO’S BAND" i "DJ VIKTOR". 
 Dia 20 de setembre se celebrà una jornada de Trui organitzada pels quintos del 85. 
 Dia  30  de  setembre  el  batle  de  Mancor,  Bernardí  Coll  Martorell,  prengué  possessió  com  a  president  del 
 Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació. 
 El  CE  MONTAURA  deixà  d’esser  filial  del  CD 
 CONSTÀNCIA  i  va  tornar  començar  a  tercera  regional. 
 Amb  mal  començament  ja  que  perdé  a  casa  per  2-3 
 front l’ESPANYA ATLÈTIC. 
 L’entrevista  del  trimestre  fou  feta  a  Francisca  Arrom 
 Martorell de  can Ramon  . 
 Durant el trimestre es registraren aquets morts: 
 Dia  8  de  juliol  a  Inca  morí  Bartomeu  Seguí  Maura  als 
 74  anys,  espòs  de  la  mancorina  Isabel  Estrany  de  can 
 Tonet. 
 Dia  18  de  juliol  enterraren  a  Mancor  Francesc  Ferrer  Pérez 
 conegut com  don Paco de ses Costetes.  Tenia 86 anys. 
 El  mateix  dia  morí  a  Cardadeu  (Barcelona)  el  mancorí  Miquel  Gelabert  Sampol  de  can  Joan  d’Inca  ,  als 
 90 anys. 
 Dia 23 de juliol morí Maria Mora Mora de  ca na Rotgera  als 83 anys. 
 Dia  27  de  juliol  enterraren  al  cementeri  de  Mancor  Pere  Garau  Socias  mort  a  Ciutat  als  76  anys.  Havia 
 estat l’espòs de na Paca de can Bernat. 
 Dia 14 d’agost morí Joan Vallori Mayol de  can Bessó  als 76 anys. 
 Dia 25 d’agost morí Baltasar Adrover Vidal als 78 anys. 
 Dia 16 de setembre morí a Búger el mancorí Gabriel Sastre Celià de  can Massip  als 75 anys. 
 Dia 19 de setembre morí Bartomeu Martí Frontera de  cas Pollet  als 76 anys, 
 Dia 21 de setembre morí Francesc Vallori Mayol de  can Bessó  als 71 anys. 
 Els naixements foren: 
 Dia 5 de setembre nasqué Lluïsa Martorell Alba. 
 Dia 17 de setembre nasqué Mateu Torrens Morey. 
 Es casaren: 
 Dia 5 de juliol Joan Antoni Pou Mateu i Francisca Martín Gual. 
 Dia 2 d’agost Alejandro Simón Hornero i Antònia Martí Alomar, aquesta de la família de  cas Pollet  . 
 Dia 16 d’agost Jaume Vidal Company de Consell i Catalina Gual Mora de Mancor. 
 Dia  23  d’agost  es  casaren  a  l’oratori  de  Crestaix  de  sa  Pobla,  el  mancorí  Rafael  Amer  Alorda  i  la  jove 
 d`aquella vila Francisca Perelló Crespí. 

 (  De MONTAURA núm. 64  )  Gabriel Fiol i Mateu 
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 AGRUPACIÓ FESTA PAGESA 

 Des  de  Festa  Pagesa,  volem  agrair  els  anys,  la  dedicació  i  la  paciència  que  ha  tingut  Jaume 
 Gual  en  la  coordinació  de  la  revista  Montaura.  El  llegat  que  deixa  al  poble  de  Mancor  és 
 d’un  valor  incalculable,  sense  oblidar  als  col·laboradors.  Personalment,  sempre  hi  ha  estat 
 quan,  per  tot  el  trui  que  duc  del  dia  a  dia,  em  despistava  en  l’entrega  de  l’article.  Moltes 
 gràcies. 

 Per  a  més  informació,  ens  trobareu  al  Casal  de  de  Cultura  al  local  de  la  3a  edat  els  dilluns 
 entre  le  17  i  les  20  hores  i  els  dimecres  de  19  a  20:30  hores.  També  ens  podeu  escriure 
 per: 

 festapagesa@gmail.com 

 Festa Pagesa 
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 Benvolguts amics, 
 A  continuació  farem  un  petit  resum  de  tres  activitats  que  durant  aquest  tercer  trimestre  hem  fet  a  la  nostra 
 associació.  Aquestes,  fan  referència  als  sopars  d'estiu  que  durant  els  mesos  de  juliol,  agost  i  setembre, 
 celebràrem al pati del Casal de Cultura. 

 El  primer  el  férem  dia  28  de  juliol.  Varen  assistir  65  persones,  i 
 soparem  d'un  pa  amb  oli  d'allò  més  variat.  Després,  menjarem 
 postres  amb  gelat,  cafè,  cava  i  altres  licors.  Un  cop  finalitzat  el 
 sopar,  en  Yaco  ens  va  animar  amb  les  seves  cançons:  música  de 
 sempre  que  agrada  escoltar  i,  sobretot,  ballar.  Ell  és  un  músic 
 amb  molts  d'anys  d'experiència  i  gaudeix  d'un  gran  repertori 
 musical. 

 El  segon  sopar  el  férem  dia  12  d'agost.  El  qual  va  començar  amb 
 una  picada  variada.  El  plat  principal  va  ser  cuixes  de  pollastre 

 fetes  al  forn,  amb  patates  i  amanida.  De  postres,  ensaïmada  amb  gelat,  cafè  i  licors.  Aquest  cop  la  música 
 la  va  posar  en  Rafa,  un  gran  músic  i  una  gran  persona.  Ell  també  du  molts  d'anys  dedicats  a  fer  música,  i 
 estem  molt  contents  que  vengui  quan  en  Yaco  té  altres 
 compromisos.  De  fet,  són  amics  des  de  ben  jovenets  i  compartiren 
 diferents  grups  musicals.  També  cal  destacar,  que  aquest  dia 
 assistiren al sopar un total de 73 persones. 

 El  tercer  sopar  el  férem  dia  25  d'agost,  després  de  la  picada 
 variada  menjarem  filets  de  lluç  amb  salsa  d'ametlla.  A 
 continuació,  férem  les  postres,  amb  gelat  d'acompanyant.  A  més, 
 per  no  perdre  els  bons  costums,  beguérem  un  poquet  de  cava, 
 seguidament  del  cafè.  A  aquest  sopar  la  música  la  va  posar  en 
 Yaco.  Pel  que  fa  a  l'assistència,  vengueren  aproximadament  70 
 persones. 

 A  continuació,  volem  aprofitar  aquest  espai  per  anunciar 
 algunes  activitats  que  tenim  programades  a  partir 
 d'aquest mes d'octubre. 
 Començarem  un  nou  curs  de  ball  en  línia,  el  qual  es  farà 
 un  dia  a  la  setmana  al  casal.  També  tenim  programat  fer 
 un  cap  de  setmana  d'hotel,  del  20  al  22  d'octubre  a  Cala 
 d'Or.  D'altra  banda,  participarem  en  la  pujada  a  Lluc,  la 
 qual l'Ajuntament té organitzada pel dia 29. 

 Al  novembre,  farem  la  tradicional  Caragolada  i  Bunyols,  concretament  el  dia  5.  Finalment,  farem  els 
 avisos  oportuns  de  tots  aquests  actes,  ja  sigui  porta  a  porta,  a  partir  de  programes  a  diferents  comerços 
 locals, i també pel WhatsApp de l'ajuntament o a través de grups particulars. 

 Moltes gràcies pel vostre suport i salut per molts d'anys. 

 Biel Llobera. 
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 BIBLIOTECA MUNICIPAL 

 21/09/23  CANTA‘M  UN  CONTE  :  L’ERIÇÓ.  Contacontes  per  a  nadons  de  18  a  36  mesos  a  càrrec 
 de Canciones para Matilda 

 Taller  i  espectacle  que  uneix  música  i  literatura  infantil  a  través  d'una  experiència  creativa  que  involucra 
 tot el que està relacionat amb la música: el joc, el cant, el cos i el moviment. 
 Una experiència molt xula que gaudiren tan mares i pares com els infants. 
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 22/09/23 CLM  "Les Mares no abandonen" Sandra Freijomil 

 Novel·la  premi  Pollença  de  narrativa  2020  on  les  relaciones  intergeneracionals,  el  lloc  de  les  persones 
 grans  a  la  nostra  societat,  l'estigma  de  les  malalties  mentals  i  el  paper,  idíl·lic  o  no,  de  la  maternitat,  són 
 narrats  des  de  la  mirada  de  la  Protagonista,  en  capítols  molt  curts  i  àgils  que  ens  duen  a  descobrir  els 
 records silenciats i la realitat de la relació de mares i filles amb salts al passat i al present. 

 Una  història  d’acceptació  i  també  de  comprensió,  d’empatia,  de  tancar  ferides,  de  mares  i  filles  i  de 
 segones oportunitats. 

 "  mare és qui vol ser-ne i no qui va de part  " 

 29/09/23 Contacontes amb plastilina: Daniela la pirata a càrrec de Baobab. 
 Una  activitat  que  ens  ha  encantat.  Grans  artistes  a  Mancor  de  la  Vall.  Els  han  quedat  beníssim  els  i  les 
 pirates que han modelat amb plastilina. 
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 CEIP MONTAURA 

 El  mes  de  setembre,  el  novè  de  l’any  és  per  a  molts  i  sobretot  per  als  que  tenim  alguna  relació 

 amb  l’educació  o  tenim  fills/es  en  edat  escolar,  alguna  cosa  més:  un  punt  d’inflexió  en  la  rutina 

 calendaritzada  d’un  nou  any  que  no  s’inicia  precisament  el  mes  de  gener.  Un  estiu  encara 

 present comença a donar pas a una incipient i tímida tardor que ja s’insinua. 

 I  amb  ell,  hem  tornat  la  vida  a  la  nostra  petita  escola,  aixopluc  de  les  vicissituds  que  ens 

 caracteritzen  i  vestida  de  noves  quimeres:  un  nou  centre  d’interès  que  arriba  carregat  de 

 música,  un  centre  d’infantil  que  convida  a  ser  estrenat  i  en  definitiva,  tot  un  reguitzell 

 d’il.lusions compartides. 

 Una  vegada  més  idò,  tot  i  que  pentura 

 sou  dels  què  pensau  que  no  és  ben  bé 

 cert  que  una  imatge  valgui  més  que  mil 

 paraules,  no  ens  atrevirem  a  contradir 

 l’afirmació  i  vos  obsequiarem  amb  la 

 mirada  àvida  dels  alumnes  més  novells 

 i la recança dels que inicien la carrera sabent que arribar a meta serà sinònim de “fins sempre”. 

 Que aquest, sigui un curs planer i apassionant! 

 ●  Fotos  ( Adjuntades a part) 
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 CENTRE DE DIA 

 Des  del  centre  de  dia  hem  aprofitat  l'estiu  per  a  realitzar  tallers  de  cuina,  on  hem  realitzat  postres  i  coques 
 saludables.  Hem  aprofitat  el  bon  temps  per  a  sortir  a  berenar  per  diversos  bars  del  poble  i  per  descomptat 
 d'anar a la font. 

 Respecte  als  diferents  tallers  que  hem  realitzat,  hem  afinat  la  nostra  punteria  amb  les  baldufes  i  hem  fet 
 castells amb gots de plàstic. 

 Des  de  l’Ajuntament  ens  varen  fer 
 arribar  un  berenar  i  així  varem  poder 
 celebrar  el  dia  mundial  de  les 
 persones majors. 

 I  mentres  els  dies  al  centre  van 
 passant  i  cançons  i  records  anam 
 contant  feim  diverses  manualitats, 
 com  per  exemple  la  que  varem  poder 
 mostrar  a  tot  el  poble  el  dia  de  la  nit 
 de l’art. 

 Redactat per l'equip que formem el centre de dia 
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 DE TU A TU 

 Nom i introducció  : 
 Els  qui  el  coneixen  diuen  que  al  principi  és  un  jove  callat,  tranquil  i  a  pics  és  tímid.  Tot  sigui  dit,  que  la 
 timidessa  se  li  evapora  un  pic  agafa  confiança  i  es  converteix  en  una  gran  persona.  És  un  mancorí  de 
 potada  ja  que  per  la  seva  cama  materna  descendeix  de  Ca'n  Rata  i  per  la  seva  cama  paterna  descendeix  de 
 Ca'n  Sereneta.  Ell  és  en  Joan  Vallori  Martorell,  un  jove  apasionat  tant  de  la  muntanya  com  de  la  mar. 
 Actualment està fent feina com a patró d'una embarcació turística. 

 Una cançó… 
 -  No  és  que  en  tengui  cap  en  especial  de  preferida.  Però  m'agraden  les  cançons  que  son  alegres  com 
 «Músic de Carrer» de Txarango. També en «Fito y Fitipaldis» m'agraden molt. 

 Un color… 
 -El  verd,  no  sé  perquè.  Tal  vegada  serà  pel  Montaura.  De  petit  quan  anava  a  veure  els  grans  jugar  els 
 diumenges sempre demanava un gelat verd al bar. 

 Un animal… 
 -Jo  som  una  persona  de  mar  i  de  muntanya.  Quan  som  a  la  mar  i  la  gent  veu  els  dofins  sempre  m'agrada 
 aquella  estampa;  per  tant  diria  que  un  animal  acquàtic  seria  el  dofí.  I  si  haguès  de  dir  un  animal  de  terra 
 seria el cà. Les trob uns animals molt nobles, fidels; de lleialtat absoluta. 

 Una pel·lícula… 
 -No  som  de  mirar  pel·lícules  però  te  diré  series:  «La  Casa  de  Papel»  o  «Juego  de  Tronos»  son  dues  que  jo 
 recoman. 

 Una persona que admires… 
 -Jo  admir  a  mu  mare.  És  una  dona  que  sempre  ho  ha  tret  tot  endavant.  Fanera  i  lluitadora.  Consider  que  a 
 jo i al meu germà ens ha donat una bona educació. 

 Una data especial… 
 -24/06  de  cada  any.  El  dia  de  Sant  Joan.  És  el  dia  del  meu  sant,  el  poble  on  visc  és  el  seu  patró  i  celebram 
 les festes. No hi ha dubte de perquè aquesta data és especial. 

 Un nom d’home… 
 -Joan com el meu pradí. 

 Un nom de dona… 
 -Un nom de dona Joana com la meva pradina. 

 Un defecte… 
 -A vegades som tímid i això a vegades te pot jugar en contra segons les situacions en les que trobes. 

 Una virtut… 
 -La  honestitat,  sempre  intent  anar  amb  la  veritat  per  davant.  I  a  les  meves  persones  properes  sempre  els  hi 
 dic el que pens. Ho dic sempre amb educació i respecte. 

 Un llibre… 
 -  No  som  lector,  el  darrer  llibre  que  vaig  llegir  era  quan  anava  a  l'institut.  No  m'enrecord  ni  del  darrer 
 llibre que vaig llegir jejejeje. 
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 El teu lema… 
 - «Viu i deixa viure». Som tranquil i intent no ficar el nas on no m'han cridat. 

 El teu plat preferit… 
 -  Alberginies  farcides  de  la  meva  pradina.  Això  es  un  manjar  .  Sempre  que  puc  n'agaf  i  me  les  menj  per 
 dinar. 

 Un lloc que t'agrada de Mancor?... 
 -Un  lloc  on  hem  passat  molt  de  temps  tant  de  al·lots  jugant  com  de  grans  xerrant  amb  els  amics  és  Sa 
 Font. Un altre que també m'agrada és Santa Llúcia. 

 Què canviaries i què mantendries a Mancor de la Vall?... 
 -  Canviar  no  canviaria  res.  Sempre  m'ha  agradat  estar  aquí  i  tenc  clar  que  hi  vull  viure.  No  m'ananiria  a  un 
 altre lloc o un altre poble. 

 Qui t’agradaria que contestàs a n’aquest qüestionari?... 
 N'Alfred de Ca's Puput. 

 Joan Coll Mir 
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 DE TOT UN POC... COSES DE CA NOSTRA 
 QUI DIES PASSA, ANYS EMPENY 

 El  passat  dia  25  de  febrer  celebràrem  el  40è  aniversari  de  l’aprovació  de  les  Estatut  de  les  Illes  Balears. 
 Amb  motiu  d’aquesta  celebració  he  pensat  que  pot  ser  interessant  recordar  aquest  fet,  i  analitzar  els  canvis 
 que s’han produït a la nostra Comunitat Autònoma al llarg d’aquests 40 anys. 

 ESTATUT APROVAT PER LES CORTS GENERALS  EL 25 DE FEBRER  DE 1983. 

 a) Antecedents. 
 Ja  abans  de  l’aprovació  de  la  Constitució  Espanyola  de  l’any  1978,  trobam  alguns  trets  polítics  i  culturals 
 destacables  que  potenciaren  la  lluita  política  cap  a  la  consecució  del  reconeixement  del  dret  del  poble  de 
 les Illes a l’autonomia. 
 El  dia  8  de  juliol  de  1976  es  va  constituí  l’Assemblea  Democràtica  de  Mallorca,  organisme  integrat  per 
 les  forces  polítiques  i  sindicals  de  l’illa.  També  va  ser  important  la  trobada  autonòmica  a  Cura  del 
 diumenge  dia  13  de  març  de  1977.  Allà  la  majoria  de 
 parlaments  polítics  afirmaren  la  necessitat  de  recobrar 
 la  identitat  del  nostre  poble,  la  seva  autodeterminació 
 i l’autogovern. 
 El  dia  4  de  juny  de  1977  es  va  signar  el  pacte 
 autonòmic  per  gairebé  totes  les  forces  polítiques  que 
 estaven  en  plena  campanya  electoral  i  que  es 
 presentaven  a  les  eleccions  del  dia  15  del  mateix  juny, 
 excepte  els  grups  d’extrema  dreta.  Gran  importància 
 va  tenir  també  la  Diada  autonòmica  celebrada  a 
 Palma  el  29  d’octubre  de  1977.  Una  gran  manifestació  en  la  qual  es  va  reclamar  l’autonomia.  El  poble  va 
 respondre a la crida de forma entusiasta i massiva. 
 Aprovada  la  Constitució  el  6  de  desembre  de  1978,  s’havia  de  constituir  un  nou  Parlament,  per  això  foren 
 convocades  noves  eleccions  generals  el  dia  1  de  març  de  1979.  Poc  temps  després,  el  dia  3  d’abril  de 
 1979,  es  convocaren  les  eleccions  locals  (municipals,  al  Consell  Interinsular  i  al  Consell  insular  de  cada 
 illa). 
 El  juny  de  1980  les  diverses  forces  polítiques  acordaren  crear  una  comissió  específica  per  elaborar  un 
 avantprojecte  d'Estatut  d'autonomia  de  les  Illes  Balears,  en  el  marc  de  la  Constitució  Espanyola.  La 
 Comissió  fou  constituïda  per  Jeroni  Albertí,  president  del  Consell  General  Interinsular,  el  3  de  juliol  de 
 1980.  La  comissió,  Comissió  dels  onze  ,  estava  composta  per  onze  membres  (tots  homes),  designats  per 
 les forces polítiques amb representació en els consells insulars. 

 VOLEM 

 ESTATUT 
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 En  formaren  part,  Rafel  Gil  Mendoza,  Lluís  Pinya,  Joan  Josep  Ribas  i  Francesc  Tutzó,  per  la  Unió  de 
 Centre  Democràtic  (UCD);  Gregori  Mir  i  Félix  Pons  Irazazábal,  pel  Partit  Socialista  Obrer  Espanyol; 
 Damià  Ferrà-Ponç,  pel  Partit  Socialista  de  Mallorca;  Andreu  Murillo,  pel  Partit  Socialista  de  Menorca; 
 Ignasi  Ribas  Garau,  pel  Partit  Comunista  de  les  Illes  Balears;  Josep  Cañellas  Fons,  per  Aliança  Popular  i 
 Vicent Ferrer Castelló, pels Independents del Consell d'Eivissa i Formentera. 

 L'avantprojecte  es  lliurà  al  president  del  Consell  General  Interinsular,  Jeroni  Albertí,  l'abril  de  1981. 
 Havien  sorgit  problemes  per  unificar  criteris  en  l’elaboració  de  l’avantprojecte,  concretament  amb  el  tema 
 de  la  llengua,  la  bandera  i,  sobretot,  en  la  composició  paritària  entre  els  diputats  de  Mallorca  i  els  de  les 
 illes  menors,  de  forma  que  el  nombre  dels  primers  fos  igual  als  de  la  suma  dels  representants  de  Menorca, 
 Eivissa i Formentera. 

 Durant  l'estiu  de  1981,  la  UCD  i  el  PSOE  de  les  illes  firmaren 
 un  acord  per  donar  per  tancat  l'avantprojecte.  L’acord  excloïa 
 els  consells  insulars  de  la  relació  de  poders  de  la  Comunitat 
 Autònoma  i  adoptava  un  sistema  proporcional,  corregit,  per  a 
 la  composició  del  Parlament.  Mentrestant,  i  fins  a  final  d'any, 

 els  ajuntaments  de  les  Illes  es  pronunciaren  respecte  a  la  iniciativa  autonòmica,  no 
 sense  problemes,  especialment  a  Eivissa,  on  Aliança  Popular,  que  defensava  la 

 paritat interinsular, tenia més influència. 

 El  7  de  desembre  de  1981,  Jeroni  Albertí,  president  del  Consell 
 General  Interinsular,  convocà  l'Assemblea  de  parla-mentaris  i  de 
 consellers  insulars,  assemblea  que  finalment  va  aprovar  el  text 
 definitiu,  amb  els  vots  favorables  de  la  UCD,  el  PSOE  i 
 l'independent  per  Menorca,  l'abstenció  del  PCIB,  i  els  vots 
 contraris  del  PSMa  i  del  PSMe.  Els  representants  de  l'AP 
 s'absentaren com a protesta per la irregularitat de la convocatòria. 

 b) Tramitació parlamentària 
 El  projecte  d'Estatut  es  lliurà  al  Congrés  de  Diputats  el  16  de  desembre  de  1981,  i  fou  publicat  en  el 
 Boletín  Oficial  de  las  Cortes  el  10  de  març  de  1982.  La  seva  tramitació  restà  aturada  a  conseqüència  de  la 
 descomposició de la UCD i de la celebració de les eleccions generals de 28 d'octubre de 1982. 

 En  el  Congrés,  AP  (desprès  PP)  va  proposar 
 nombroses  esmenes  i  fins  i  tot  una  esmena  a  la 
 totalitat,  sempre  defensant  la  paritat  interinsular, 
 esmenes  que  no  varen  prosperar.  Finalment,  el 
 Ple  del  Congrés  aprovà  el  text  el  16  de  gener  de 
 1983  per  193  vots  a  favor,  3  en  contra,  107 
 abstencions  i  un  vot  nul.  Després  de  passar  pel 
 Senat  sense  gaire  variacions,  el  Ple  del  Congrés 
 aprovà  definitivament  l'Estatut  el  25  de  febrer  de 
 1983,  amb  206  vots  favorables,  1  en  contra  i  97 
 abstencions. 
 L'Estatut  es  convertí  així  en  la  Llei  Orgànica 
 2/1983,  de  25  de  febrer,  aprovada  per  les  Corts 
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 Generals  i  publicada  en  el  Boletín  Oficial  del  Estado  núm.  51,  d'1  de  març  del  1983.  Més  endavant 
 aquesta data seria oficialment designada DIADA DE LES ILLES BALEARS. 

 c) Reformes de l’Estatut 
 L’Estatut ha estat reformat en dues ocasions: 
 -  L’any  1994,  Llei  Orgànica  9/1994,  de  24  de  març,  de  reforma  de  l'Estatut  d'Autonomia  de  les  Illes 
 Balears, publicada en el BOE, núm. 72, de 25 de març del 1994. 
 -  L’any  2007,  Llei  Orgànica  1/2007,  de  28  de  febrer,  de  reforma  de  l’Estatut  d’Autonomia  de  les  Illes 
 Balears, publicada en el BOE, 52, d’1 de març del 2007. 

 LES ILLES BALEARS AL LLARG D’AQUESTS 40 ANYS. 

 No  hi  ha  dubte  que  podem  dir,  i  és  cert,  que  moltes  coses  han  canviat  al  llarg  d’aquests  anys.  Hi  ha 
 persones  que  pensen  que  ara  es  viu  millor,  però  d’altres  pot  ser  recordin,  amb  enyorança,  aquell  1983. 
 Vegem alguns canvis en diferents àmbits. 

 a) En l’àmbit polític. 
 El  3  de  maig  de  1977  s’havia  constituït,  fruit  d’una  coalició  de  diferents  organitzacions  polítiques,  la 
 Unión  de  Centro  Democrático  (UCD),  que  no  va  ser  reconeguda  com  a  partit  polític  fins  el  4  d’agost  del 
 mateix  any  1977.  El  mateix  dia,  Adolfo  Suárez,  president  del  govern,  comunica  que  es  presenta,  com 
 independent,  cap  de  llista  d’UCD,  a  les  eleccions  del  15  de  juny  de  1977.  Va  guanyar  les  eleccions  la 
 UCD que va governar fins l’any 1982, quan va perdre les eleccions de 1982 que va guanyar el PSOE. 

 A  Mallorca,  l’octubre  de  1982,  se  celebrà  el  congrés  constituent  d’Unió  Mallorquina,  impulsat  per  Jeroni 
 Albertí,  que  va  ser  elegit  president  de  la  nova  formació  política.  Varen  tenir  lloc  les  primeres  eleccions 
 autonòmiques,  que  varen  donar  lloc  a  la  presidència  de  Gabriel  Cañellas  d’Aliança  Popular,  que  va 
 aconseguir  el  suport  d’Unió  Mallorquina.  Balears  va  tenir  així  el  seu  primer  Govern  i  es  va  iniciar  el  camí 
 dur de la negociació de competències, que quaranta anys després segueix sense acabar-se. 

 b) En l’àmbit esportiu. 
 El  Reial  Mallorca  va  tenir  un  any  excepcional  i  el  maig  de  1983  va  signar  el  retorn  a  Primera  Divisió, 
 malgrat  perdre  en  l'última  jornada  al  Santiago  Bernabeu  davant  el  Castella.  El  triomf  del  Rayo  Vallecano 
 a  Riazor  va  donar  l'ascens  als  mallorquinistes.  L'Athletic  va  guanyar  la  Lliga  espanyola  i  l'Hamburg 
 alemany  s'emportava  la  Copa  d'Europa.  La  revista  France  Footbal  designava  Michel  Platini  com  el  millor 
 futbolista del món. 

 c) En l’àmbit cultural. 
 La  cultura  es  va  tenyir  de  dol  el  dia  de  Nadal  del  1983  amb  la  mort  a  Mallorca  de  l'artista  Joan  Miró,  que 
 s'havia  instal·lat  a  l'illa  el  1956.  El  seu  amic  Josep  Lluís  Sert  va  dissenyar  el  taller  on  va  treballar  fins  a  la 
 seva desaparició i on avui s'hi ubica la Fundació Miró. 
 A  més,  el  1983  es  va  estrenar  la  pel·lícula  Bearn  ,  una  adaptació  cinematogràfica  de  Jaime  Chávarri  de  la 
 novel·la  de  Llorenç  Villalonga.  La  pel·lícula  Volver  a  empezar  de  José  Luis  García,  va  guanyar  l'Óscar  a 
 la  millor  pel·lícula  estrangera.  L’escriptor  i  filòleg  Francesc  de  Borja  Moll  va  ser  investit  doctor  honoris 
 causa per la Universitat de les Illes Balears. 

 c) En l’àmbit econòmic. 
 El  llibre  Dades  Balears  1983  ,  editat  per  la  Conselleria  d'Economia  i  Hisenda  del  Govern  Balear,  dona  una 
 idea  de  les  Illes  de  fa  quaranta  anys.  La  comparativa  entre  ahir  i  avui  no  sempre  és  possible,  però  la 
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 simple  exposició  de  les  dades  és  sempre  interessant.  Tòfol  Soler  era  el  conseller  d’Economia  i  Gabriel 
 Cañellas ocupava el Consolat de Mar. 
 -  Valor  afegit  brut  (VAB)  a  Balears.  Any  1983,  va  ser  de  547.581  milions  de  pessetes  (equivalents  a 
 3.291milions  d'euros.  L’any  2021,  va  ser  de  27.409  milions  d’euros  (en  40  anys  l’economia  s’ha 
 multiplicat un 832,84%. 
 -  Població  ocupada  .  Final  del  quart  trimestre  de  1983,  229.100  persones.  Final  del  quart  trimestre  de 
 2022 eren 570.800 persones. 
 -  Atur.  L’any  1983  n’hi  havia  una  mitjana  de  33.108.  L'any  2022,  malgrat  l'augment  de  la  població, 
 només n'eren 40.304. 
 -  Pressupost  de  la  Comunitat.  Era  l’any  1983  de  6.568.643.930  pessetes  (39,48  milions  d’euros)  el  2023 
 el pressupost és de 7.498,700 milions d’euros. L'increment ha estat espectacular. 
 -  Oficines  bancàries  .  L’any  1983  Balears  comptava  amb  729  oficines  bancàries:  595  a  Mallorca,  57  a 
 Menorca,  71  a  Eivissa  i  6  a  Formentera.  De  les  quals  461  eren  de  bancs,  199  de  Caixes  d’Estalvi 
 Confederades,  57  de  Caixa  Postal  i  12  d’entitats  de  crèdit  cooperatiu.  En  el  mes  de  setembre  de  2022  hi 
 havia 451 oficines bancàries operatives. 

 d) El turisme. 
 El  turisme  ha  canviat  molt,  i  en  diferents  aspectes,  en  els  darrers  quaranta  anys.  El  nombre  de  visitants 
 s'ha  multiplicat  i  els  establiments  turístics  també  han  augmentat  de  manera  important.  A  més,  n'han 
 millorat  de  manera  substancial  la  qualitat.  Balears  comptava  el  1983  amb  un  total  de  1.659  establiments 
 hotelers,  119.340  habitacions  i  229.621  places.  Les  dades  actualitzades  avui  de  la  CAIB,  són  2.880  tipus 
 d’establiments que sumen 445.149 places. 

 L’any  1983  4,4  milions  de  turistes  s’allotjaren  en  establiments  hotelers  i  l’any  2022  varen  ser  11,1 
 milions. 

 L'anàlisi  de  les  dades  existents  del  1983  i  la  situació  actual  reflecteix  un  increment  substancial  de  l'oferta 
 de  qualitat.  Els  hostals  i  hotels  d'una,  dues  i  tres  estrelles  eren  majoritaris  el  1983  i  avui  són  residuals.  És 
 el canvi que ha experimentat l'oferta turística de Balears. 

 e) Educació. Pas de la EGB a la ESO. 
 L'educació  també  ha  canviat  en  els  darrers 
 quaranta  anys.  La  Llei  General  d’Educació  seria 
 substituïda  per  la  LOGSE  (Llei  Orgànica  General 
 del  Sistema  Educatiu).  D’aquesta  manera, 
 l’Educació  General  Bàsica  va  deixar  pas  a  la 
 nova  Educació  Secundària  Obligatòria  (ESO), 
 entre  molts  d’altres  canvis.  A  més,  el  nombre 
 d'alumnes  ha  experimentat  un  creixement 
 substancial,  que  ha  obligat  el  Govern  a  ampliar  i 
 construir  centres  educatius  i  incrementar 
 plantilles. 

 -  32  - 



 El  curs  1983-1984  hi  havia  un  total  de  123.377  alumnes  matriculats  dels  quals  a  Preescolar  (21.636), 
 EGB (97.534), Educació Especial (686) i Educació per a Adults (3.521). 

 A  Balears  hi  havia  198  centres  escolars  públics  d'EGB 
 amb  2.077  unitats  amb  74.759  llocs  escolars  i  165 
 centres  escolars  privats,  amb  1.609  unitats  i  63.430 
 llocs escolars. 
 L'Anuari  de  l'Educació  de  2022  indica  que  el  número 
 total  d’alumnes  de  Balears  en  el  curs  2021-2022  era  de 
 193.877  dels  quals  126.773  acudien  a  centres  públics. 
 52.272  a  centres  privats  concertats  i  14.832  a  centres 
 privats no concertats. 

 LA NOSTRA LLENGUA A L’ESTATUT 

 El valor d’una coma a l’escriptura. 
 Una  coma  intercalada  en  un  text  pot  canviar  completament  el  seu  significat  segons  on  es  col·loqui.  Fins  i 
 tot el curs de la història, quan aquesta coma es complementa amb una altra. 
 L'article  4.1  de  l'Estatut  d'Autonomia  de  les  Illes  Balears  assenyala  el  següent:  “La  llengua  catalana, 
 pròpia  de  les  Illes  Balears,  tindrà,  juntament  amb  la  castellana,  el  caràcter  d'idioma  oficial”  .  Però 
 aquest  article  podria  haver  indicat  que  ”la  llengua  catalana  pròpia  de  les  Illes  Balears  tindrà,  juntament 
 amb la castellana, el caràcter de llengua oficial”. 
 No  és  un  exemple  teòric.  És  va  suscitar  un  debat  sobre  si  s'havien  d'incorporar  comes  entre  les  paraules 
 catalana  i  pròpia,  a  les  reunions  de  l'anomenada  Comissió  dels  Onze,  formada  per  onze  parlamentaris 
 (tots  homes)  que  van  començar  a  elaborar  l'articulat  del  projecte  d’Estatut  que  es  va  aprovar.  Sabem  la 
 persona  que  va  proposar  la  redacció  del  text,  i  altres  relacionats  amb  la  llengua,  va  ser  Damià  Ferrà  Pons, 
 un dels representants del PSM en aquesta comissió. 
 “Aquesta  coma  va  blindar  el  nom  de  l'idioma”  ,  ha  dit  Ferrà  Pons,  40  anys  després.  Pons,  militant  ara  del 
 PSIB  i  ja  retirat  de  la  vida  política,  afirma  que  el  nom  de  la  llengua  va  ser  un  assumpte  espinós  i  que  la 
 posició  d'Aliança  Popular  (avui  PP)  era  contrària  al  català  encara  que  aquesta  no  va  ser  la  seva  principal 
 batalla. 

 Jaume Gual  Mora 
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 F È L I X  B I M B O  A L B E R O L A,  M E S T R E 
 Llegint  el  passat  número  de  la  nostra  revista  Montaura,  ens  assabentàrem  de  la  jubilació  del  mestre  de 
 música  i  tutor  del  3r  cicle  del  CEIP  Montaura,  Fèlix  Bimbo  Alberola,  i  poguérem  llegir  el  seu  escrit 
 COMIAT, en el qual reflexionava sobre alguns trets de la seva estada al nostre poble. 

 Hem  trobat  interessant  poder  donar  a  conèixer,  a  través  d’aquesta 
 entrevista,  la  persona  de  l’amic  Fèlix,  la  seva  biografia,  les  seves 
 inquietuds  com  a  mestre  al  costat  dels  alumnes  i  famílies,  com  a  músic  en 
 l’ensenyament  a  l’escola  i  la  dedicació  fora  de  l’escola  i  en  la  participació 
 i  formació  de  diferents  grups  musicals.  Per  això,  el  passat  dia  7  de 
 setembre,  amb  na  Joana  Maria  Alba,  acudírem  a  ca  seva  a  Inca  on  viu  la 
 família. 
 Abans  de  començar  l’entrevista  vaig  poder  saludar  la  mare  de  na  Mercè, 
 que  fou  l’esposa  de  Josep  Gelabert,  professor  de  l’Escola  Industrial  d’Inca, 
 a  qui  vaig  conèixer  quan  jo  treballava  i  era  director  d’aquell  centre  de 
 Formació Professional. 
 Acomodats  sota  una  porxada,  envoltats  de  vegetació  que  ens  cobria  del 
 sol,  tots  quatre,  en  Fèlix,  na  Mercè,  na  Joana  Maria  Alba  i  jo,  havent  posat 
 l’enregistradora en marxa, iniciàrem l’entrevista.  

 Vares néixer a València?  
 Sí  soc  valencià,  de  Godella,  un  poble  de  l'Horta  Nord,  al  costat  de  València,  a  5  quilòmetres  de  València 
 capital.    

 Quan vares néixer?  
 Vaig néixer el 5 d'abril de 1963.    

 Els teus pares a què es dedicaven?  
 Mira,  mon  pare  era  pintor  i  també  era  fotògraf  a  un  institut  oficial  de  València, 
 que  es  dedica  a  les  investigacions  agràries.  Ell  estava  en  el  Departament  de 
 Fotografia. Ma mare estava d'administrativa a Hisenda, a València capital. 

 Quants germans has tengut?  
 Som quatre germans, dos nins i dues nines. Jo soc el major.    

 Recordes on vares anar a escola?  
 Vaig  anar  a  una  extensió  del  col·legi  Luis  Vives,  i  que  després  es 
 va  dir  Sant  Bertomeu,  que  està  al  meu  poble,  a  Godella.  Era  un 
 centre  concertat.  Aleshores  l’escola  pública,  com  supòs  que 
 passava  també  aquí,  estava  molt  desacreditada  i  a  mi  em 
 matricularen  a  la  concertada.  Allà  vaig  fer  el  que  llavors  era  la 

 EGB, el BUP i el COU ja que tot es podia fer a la mateixa  escola. 
 Quan deixares l’escola, a què et dedicares, abans de venir a Mallorca. Anares a fer feina? 
 Feia  feina  de  músic.  Estava  a  la  banda  del  meu  poble  i  després  vaig  començar  a  tocar  en  diferents,  grups 
 de música i també participava en grups de teatre.    

 Com es va despertar aquest interès per la música?  
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 Mira,  podem  afirmar  que  a  tots  els  pobles  de  València,  hi  ha  una  banda  o  dues  bandes  de  música,  així 
 com  també  a  alguns  també  hi  ha  una  orquestra,  com  en  el  meu,  així  com  diferents  agrupacions  musicals. 
 A  Godella,  el  meu  poble,  hi  havia  una  banda  de  música.  Jo  anava  a  classe  amb  gent  que  anava  a  l'escola 
 de  música,  al  Casino  Musical  (el  lloc  era  conegut  amb  aquest  nom,  perquè  també  era  un  casino,  no  com 
 els  d´ara,  però).  Jo  veia  els  meus  companys  que  anaven  a  l'escola  de  música  i  vaig  dic,  “ostres,  malgrat 
 no  tengui  cap  antecedent  musical  en  la  família,  m'agradaria  provar-ho”.  Vaig  arribar  a  casa  i  ho  vaig  dir 
 als  meus  pares  i  em  digueren  que  sí,  així  que  em  vaig  apuntar.  Tenia  vuit  o  nou  anys.  I  res,  a  partir  d'aquí 
 és quan vaig començar. 
 Vaig  tenir  de  professor  el  tio  Paco.  Per  cert  l’altre  dia  va  estar  el  seu  net  aquí  i  recordàvem  que  el  seu 
 padrí,  el  tio  Paco,  era  un  home  amb  una  disciplina  molt  fèrria  però  va  ser  un  gran  mestre.  D’allà  sorties 
 músic  o  abandonaves.  Així  vaig  entrar  a  la  banda.  Més  endavant  vaig  anar  al  Conservatori  i  vaig 
 aconseguir el títol de Grau Mitjà de Música.    

 Quins instruments tocaves?  
 Vaig  començar  amb  la  trompa.  Vaig  fer 
 un  any  de  trompa  i  després  vaig  passar 
 al  bombardí.  Al  mateix  temps  tocava  el 
 piano.  I  després  vaig  acabar  amb  la 
 tuba.    

 Bé.  Més  endavant  aprofundirem  en  el 
 tema  de  la  música.  Pel  que  he  conegut 
 de  la  teva  vida,  és  el  més  important  que  has  cultivat.  Ens  podries  dir  si  vares  fer 
 el servei militar?  

 Sí, vaig fer la mili a Canàries. Estava a la banda de música del Regiment. 

 Amb  el  teu  permís  vull  fer-te  algunes  preguntes  sobre  els  anys  de  la  teva  joventut  per  les  terres  de 
 Godella.  No  crec  que  m’equivoqui  si  dic  que  ja  en  aquell  temps  tenies  fama  de  transgressor  i  avançat  a  la 
 teva època. Què hi dius?  
 Si  vols  dir  que  no  era  una  persona  convencional  tens  tota  la  raó.  Duia  els  cabells  molt  llargs,  portava 
 arracades,  etc.  Els  meus  pares  sempre  em  varen  comprendre  perquè  ja  en  aquell  temps  eren  molt 
 avançats  i  només  me  deien:  ”Tinote,  —perquè  jo  sóc  Tinote,  a  mi  em  diuen  Tinote  a  la  meva  família— 
 sempre  que  vagis  net  i  facis  les  coses  bé  pots  anar  on  vulguis  i  com  vulguis”.  Els  meus  germans,  com  t’he 
 dit jo era el major, me recorden molt per aquests aspectes externs de la meva persona.    

 T’agradava i t’agrada el cinema i la lectura?  
 Sí,  sí,  m’agrada  la  lectura  i  m’agrada  molt  el  cinema  i  el  teatre.  Tot  el  que  sigui 
 art, a més de la música.    

 T’agradava molt en Bob Marley? 
 Ostres,  Jaume,  d´on  has  tret  tota  aquesta  informació?  Sí,  era  per  jo  un  ídol 
 aquest  cantant,  músic  i  compositor  jamaicà,  un  dels  pioners  en  la  música  de 
 reggae,  estil  musical  d'origen  jamaicà  derivat  del  rock,  amb  influència  de  la 
 música  africana,  les  cançons  del  qual  es  caracteritzen  pel  ritme  repetitiu  i 
 marcat,  les  melodies  suaus  i  les  lletres  compromeses  a  favor  de  la  pau,  la  justícia 
 social,  etc.  Quan  tenia  16  anys  me’n  vaig  anar  a  un  concert  que  va  fer  a 
 Barcelona.  Quan  feia  COU  es  va  morir  Bob  Marley  i  jo  ho  vaig  saber  el  vespre.  A  les  2h  de  la  matinada, 
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 després  d´un  assaig  de  la  banda,  vaig  despertar  el  meu  germà  de  9  anys.  També  el  dematí  d´aquell  dia 
 vaig  proposar  fer  un  silenci  a  l´aula  del  col·legi  on  estudiava.  Ho  vaig  demanar  i  el  director  em  va  dir, 
 però  tu,  Bimbo,  què  dius?  Jo  li  vaig  contestar,  hem  de  fer  un  minut  de  silenci  en  memòria  de  Bob  Marley. 
 I es va fer el minut de silenci.    

 Ets un fanàtic de la ràdio?  
 Sí,  des  de  ben  petit  ja  tenia  una  ràdio  i  passava  molt  de  temps  escoltant-la,  nit  i  dia.  Bàsicament 
 escoltava  i  escolte  programes  musicals  i  culturals  a  Ràdio  3  o  Ràdio  Clàssica  i  ara  també  Podcast.  De 
 ben  petit  recorde  escoltar  a  “la  señorita  Francis”  i  alguna  que  altra  “Radionovel·la”  La  ràdio  sempre 
 m’acompanyava i m´acompanya.  

 T’agrada molt el teatre i formares part del grup la Burbuja?  
 Sí,  aquest  grup  de  teatre  de  carrer,  es  va  formar  al  poble  del  costat,  Burjassot  i  actuàrem  per  tota 
 Espanya  i  Portugal.  A  un  dels  espectacles  que  representàvem,  els  músics  anàvem  vestits  de  pallassos.  I 
 resulta  que  un  dia  que  actuàvem  a  València  jo  tenia  un  dinar  a  casa  dels  meus  padrins  i  vaig  fer  el 
 trajecte  des  de  València  en  bicicleta  i  vestit  de  pallasso.  Ja  et  pots  imaginar  la  quantitat  de  coses  que  em 
 varen dir des dels cotxes que m´avançaven. 
 En  aquest  grup,  i  que  després  es  va  convertir  en  Teatre  de  l´Ull,  jo  tocava  el  bombardí  i  la  veritat  és  que 
 la meva família sempre em va recolzar molt en totes les iniciatives artístiques que emprenia. 

 Hi  ha  un  altre  grup  del  què  formares  part,  abans  de  venir  a  Mallorca.  El  grup  Al  Tall  i  la  Banda  d’Al 
 Tall?  

 Resulta  que  a  València  hi  havia  un  grup,  i  parl  en 
 passat  perquè  varen  acabar  la  seva  carrera 
 professional  fa  poc  després  de  40  anys,  que  es  deia  Al 
 Tall,  que  va  decidir  que  els  seus  espectacles 
 finalitzassin  amb  una  verbena  a  l´estil  antic,  és  a  dir, 
 amb  instruments  de  vent  i  percussió,  no  com  ara  que 
 quasi  tot  és  amb  instruments  elèctrics  o  electrònics. 
 Aleshores  ens  varen  contractar  a  un  company  que 
 tocava  la  tuba  i  a  mi,  que  tocava  el  bombardí  i  que 
 tocàvem  en  la  banda  del  meu  poble,  Godella.  Així, 

 juntament  amb  els  components  d´Al  Tall,  es  va  formar  el  grup  "La  Banda  d´Al  Tall",  que  després  es  diria 
 "Ball a Banda" i amb el qual férem actuacions pel País València, Catalunya i també aquí, a les Balears.    

 Passem ara a parlar de la teva vinguda a Mallorca. Quan vares venir a Mallorca?  
 Vaig  venir  un  any  després  d’haver  acabat  el  servei  militar,  que  havia  fet  a  Canàries,  com  t’he  dit.  Crec 
 que tenia 21 anys.    

 Ja ets a Mallorca, quan vares conèixer el poble de Mancor?  
 La  primera  vegada  que  vaig  venir  a  Mancor  va  ser  a  través  d’uns  amics  de  la  família  que  ens  van 
 convidar a sopar a un restaurant del poble. Això seria als anys 80. No record exactament quin any.    
 Al  restaurant,  aquell  vespre,  vaig  percebre  que  aquest  indret  de  l’illa  tenia  qualque  cosa  especial  per  mi. 
 Quan  vaig  veure  un  piano  que  hi  havia  amb  el  retrat  de  Julio  Iglesias  al  damunt  i  per  altra  part  l’atenció 
 i acolliment de la madona del restaurant, em vaig sentir bé i me’n vaig dur un gran record.    

 Com dius a l’escrit, que publicares a Montaura, tornares a Mancor per ensenyar música?  

 -  36  - 



 Vaig  venir  contractat  per  l’APA  de  l’escola,  a  ensenyar  música,  era  l’any  1991.  Va  passar  que  abans  de  la 
 LOGSE,  jo  estava  contractat  per  fer  classe  de  música  a  diverses  escoles,  entre  elles  la  de  Mancor.  Jo 
 anava  també  a  Búger,  Consell  i  Lloseta.  Quan  la  LOGSE  es  va  aprovar,  la  música  va  passar  a  ser  una 
 assignatura  obligatòria.  Aleshores  jo  vaig  dir  que  m’havia 
 d’espavilar,  perquè  jo  no  era  mestre  i  no  podria  fer  classe  de 
 música.  Me  vaig  posar  a  estudiar  Magisteri  d´Educació 
 musical  a  la  Universitat  de  les  Illes  Balears.  Quan  vaig 
 acabar  la  carrera  l’any  1995,  i  tenia  el  títol  de  Mestre,  vaig 
 fer  oposicions  i  les  vaig  aprovar.  Vaig  estar  un  any  en 
 pràc-tiques  a  Sencelles  i  després  vaig  triar  el  centre  de 

 Man-cor,  perquè  el  coneixia 
 de  quan  havia  estat 
 contractat  per  l’APA  i 
 tenia  moltes  ganes  de  tornar-hi.  Al  principi  jo  feia  música  solament  i 
 després  ja  em  varen  dir  que  havia  de  fer  una  tutoria  a  més  de 
 l´assignatura  de  música,  és  clar. Uns  anys  després  va  entrar  a  l´escola 
 la que després seria la meva dona, na Mercè.    

 Durant aquest anys has fet altres feines?  
 He  fet  moltes  coses  en  la  meva  vida,  he  anat  a  vendre  ceràmica  als  mercats 
 (anava  a  Manacor,  Sineu,  Llucmajor,  també  a  Inca),  he  fet  feina  a  una 
 teulera a Pòrtol i també vaig treballar al cadastre.    

 He  llegit  al  Comiat,  que  publicà  la  revista  Montaura,  aquesta  frase:  “He 
 passat  per  la  vida  dels  alumnes  i  he  intentat  extreure  tot  el  potencial  seu; 
 formar  a  persones  i  despertar  curiositat  pel  món  que  els  envolta”.  Una  frase 
 extraordinària. Ens ho pots explicar?  
 Jo  ho  tenia  ben  clar  i  aquestes  paraules  que  vaig  posar  a  l’escrit  foren 
 lluminàries  que  m’empenyien  cada  dia  en  el  meu  treball  i  la  meva  connexió 
 als alumnes, tenint en compte sempre la seva formació per al seu futur. 
 Crec  que  he  sigut  un  mestre  que  he  professat  un  ensenyament  molt 
 personal,  dintre  dels  límits  que  venen  marcats,  és  clar.  He  tractat  d´innovar 
 tot  el  que  he  pogut  i  he  intentat  no  acomodar-me  al  llarg  dels  anys.  Encara 
 que  sí  he  repetit  activitats  a  l´hora  d´ensenyar  els  diferents  continguts  curriculars,  sempre  he  anat 
 canviant  la  manera  d´ensenyar-los.  A  la  fi,  si  no  ho  fas  així,  arribes  a  perdre  frescor  i  acabes  avorrint-te, 
 crec.  He  intentat  entendre  i  apropar-me  als  alumnes  però  sempre  guardant  les  distàncies  per  així  no 
 tindre  preferències  i  aplicar  el  sentit  comú  i  la  coherència  i  tindre  una  relació  sincera  amb  ells  i  amb  les 
 famílies i no disfressar res. Crec que no és bo. 
 Reconec  que  sigut  un  mestre  “canyero”(a  vegades  “no  es  tan  fiero  el  león  como  lo  pintan”),  però  jo 
 sabia  a  qui  podia  demanar-li  més  i  a  qui  no.  Sempre  he  intentat  de  treure  el  màxim  dels  alumnes,  i  sabia 
 a  qui  podia  exigir  més  i  a  qui  no.  Sé  cert  que  m´he  equivocat  moltes  vegades  però  sempre  he  intentat 
 fer-ho  de  la  millor  manera  que  he  sabut.  I  deman  disculpes  si  en  l´exercici  de  la  meva  tasca  he  pogut 
 cometre errades que puguin haver afectat a qualcú.  

 Na Joana Maria Alba, en relació al que ha dit en Fèlix, comenta el següent:  
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 En  Fèlix  és  el  culpable  de  què  moltes  cançons  que  ell  ensenyava,  el  jovent  de  Mancor  les  canta  i  les 
 recorden  en  valencià  i  no  s’han  oblidat,  gràcies  a  ell.  I  una  altra  cosa  vull  dir  que  en  Fèlix,  jo  que  he 
 estat  mare  d’un  parell  dels  seus  alumnes,  era  exigent  però  els  tenia  molt  de  respecte  a  tots.  És  ver  que  era 
 molt  canyero,  però  quan  els  al·lots  anaven  als  instituts  d’Inca  a  fer  l’ESO  i  el  Batxiller,  anaven  molt  ben 
 preparats i tenien molt bones notes a Inca. 

 Fèlix:  De  tota  manera  el  mèrit  no  seria  únicament  meu,  ja  que  abans  d´agafar-los  jo  havien  passat  per 
 molts bons mestres que han estat i estan en aquesta escola.    

 Joana  Maria.  Una  cosa 
 curiosa  era  que  quan 
 anaven  a  Inca  i  els  hi 
 donaven  les  notes  dels 
 estudis  del  primer 
 tri-mestre  anaven  a 
 mos-trar-les  a  en  Fèlix 
 i  aprofitaven  per 
 parti-cipar  a  l’escola 
 de la festa de Nadal que feien. 

 Parlant  un  poc  de  l’escola  de  Mancor,  que  ha  augmentat  molt 
 l’alumnat,  i  la  preparació  dels  alumnes  quan  segueixen  estudis  als  instituts  d’Inca,  na  Mercè  aporta  una 
 fet i diu:  
 Del  primer  grup,  format  pels  alumnes  de  5è  i  6è  només  10  alumnes  (nins  i  nines),  que  va  tenir  en  Fèlix 
 com  a  tutor  quan  va  venir  al  centre,  va  sortir  un  arquitecte,  quatre  funcionaris,  és  a  dir  que  de  10,  varen 
 seguir estudis universitaris, crec que 6 dels 10.    

 Tornant a la música, aquí a Inca organitzàreu un grup de carrer, que nomenàreu Els Botifanfarrons? 
 Jo  tenia  ganes  de  formar  una  xaranga,  que  és  una  agrupació  de  vent  i 

 percussió  i 
 que  toquen  al 
 carrer,  com 
 les  que 
 exis-tien  a 
 Valèn-cia  però 
 plan-tejada 
 d’una  manera 
 una  mica 
 dife-rent,  és  a 
 dir,  que  fes 
 una  mica  més  d’espectacle,  amb 
 coreografies i més interacció amb el públic. 

 En  definitiva,  una  mica  més  teatral,  diríem.  Jo,  aleshores,  estava  a  la  Coral  de  mestres  cantaires  que 
 depenia  de  la  UIB,  que  en  un  principi  estava  formada  per  mestres  de  música  i  que  tenia  com  a  director  en 
 Joan  Company.  Allà  vaig  contactar  amb  un  altre  valencià,  que  es  diu  Ruben  Sarrion,  i  que  toca  el 
 clarinet,  i  li  vaig  plantejar  la  meva  idea  i  li  va  semblar  perfecte.  Començàrem  a  contactar  amb  gent  que 
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 volgués  afegir-se  al  projecte,  entre  ells  els  meus  fills  majors,  i  així  és  com  fundàrem  Els  Botifanfarrons. 
 En  principi  vàrem  estar  amb  una  agència  d´espectacles  i  actuàvem  a  festes  arreu  de  Mallorca  fins  que  un 
 dia  em  va  telefonar  en  Jaume  Gomila,  de  Sa  Xerxa  de  Teatre  infantil  i  juvenil  de  Vilafranca,  per  actuar  al 
 Festival  de  Teatre  infantil  i  juvenil  del  poble.  Vàrem  actuar  a  diferents  actes  organitzats  per  ells  i   aquí  és 
 on  decidírem   contactar  amb  un  actor  que  fes  d´animador  i  que  dugués  la  part  de  dramatúrgia  dels 
 espectacles.  En  aquell  moment  estava  actuant  amb  la  companyia  de  na  Maria  Antònia  Oliver  un  actor 
 que  venia  d’un  poble  de  Girona  (Aiguaviva,  si  no  record  malament)  i  que  participava  en  algunes 
 produccions  de  TVE3,  en  Toni  Muñoz.  Vaig  xerrar  amb  ell  i  es  va  animar  a  formar  part  del  projecte. 
 Després,  en  Jaume  Gomila  em  va  dir   que  en  Josep  Ramon  Cerdà  (que  era  aleshores  delegat  d’arts 
 escèniques  del  Govern  de  les  Illes  Balears  i  que  ha  estat  fins  fa  poc  director  del  Teatre  Principal  de 
 Palma)  tenia  interès  en  parlar  amb  mi.  Aleshores  vam  concertar  una  entrevista  amb  ell  i  em  va  plantejar 
 la  possibilitat  d´anar  a  la  Fira  de  Teatre  de  Leioa  (  Bilbao).  Anàrem  també  a  la  Fira  de  Tàrrega,  a 
 Cerdanyola, a Vila-Real, a Maó, etc.    

 Va seguir després la formació “Maria Rosselló i Els Botifanfarrons”?  
 Sí.  Un  temps  després,  en  Josep  Ramon  Cerdà  dirigia  una  obra  de  microteatre  escrita  per  en  Jaume  Miró, 
 "Tot  el  que  sempre  has  volgut  saber  sobre  el  amor  (i  mai  t´has  atrevit  a  preguntar)”,  i  ens  va  demanar  a 
 en  Ruben  i  a  mi  per  participar-hi  com  a  músics.  En  aquesta  obra  actuava  na  Maria  Rosselló  (actualment 
 la  podeu  veure  als  teatres  i  a  IB3,  que 
 dirigeix  el  programa  setmanal 
 Passe-jades)  i  que  també  cantava. 
 Vàrem  tindre  molt  bona  sintonia  amb 
 ella  i  li  proposàrem  encetar  un  projecte, 
 ja  d´escenari,  on  ella  cantava  les 
 nostres  cançons  i  on  ja  hi  havia  guitarra 
 elèctrica  i  bateria  més  els  vents.  D´aquí 
 va  sorgir  "Maria  Rosselló  i  Els 
 Botifan-farrons".  Vàrem  actuar  en 
 diferents  indrets  de  Mallorca,  Menorca  i 
 For-mentera  i,  inclús,  al  meu  poble,  a 
 Godella.  Enregistràrem  un  disc  al  que 
 titulàrem  “Novembre”  i  que 
 present-tàrem a la Fàbrica Ramis, a Inca.    

 I t’has jubilat després de tres dècades de treballar a l’escola de Mancor?  
 Sí,  als  60  anys,  ja  no  he  començat  el  curs  actual.  Crec  que  ja  era  hora,  eren 
 molts  anys.  I  el  caire  que  estava  agafant  l'ensenyament  tampoc  m'acaba 
 d'agradar.    

 Però  no  t’has  aturat  de  fer  música,  m’ha  agradat  molt  el  tema  musical  que  vas 
 presentar  al  teu  àlbum  CONTRACURTURA,  titulat  FONTANA.  Ens  ho  pots 
 explicar un poc?  
 CONTRACURTURA  és  el  títol  del  disc  del  meu  darrer  projecte, 
 BIMBO&Co,  el  projecte  més  personal  ja  que  som  el  compositor  de  totes  les 

 cançons  i  de  quasi  totes  les  lletres  i  en  el  qual  compte  amb  la  producció  d´en  Juanjo  Tomàs  i  la 
 col·laboració  d´alguns  músics,  entre  ells  els  meus  fills  grans,  Lluc  i  Adrià.  La  veritat  és  que  em  fa  molta 
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 il·lusió.  De  moment  estan  publicades  tres  cançons,  FONTANA,  AMB  EL  TEU  PERMÍS  i  INCERTESA  i  al 
 llarg del mes de setembre publicaré les restants.    

 Bé,  per  acabar,  com  has  vist  l’evolució  i  els  canvis 
 al nostre poble al llarg d’aquests 32 anys?  
 No  hi  ha  dubte  que  el  poble  ha  canviat  molt  amb 
 aquests  anys  no  tan  sols  a  nivell  paisatgístic  i  a  la 
 zona  on  hi  ha  l’escola  i  a  l’entrada  del  poble.  Per 
 altra  part  ha  augmentat  la  població,  molta  gent  ha 
 vingut  a  viure  al  poble.  He  vist  créixer  el  poble  i  hi 
 ha  molta  gent  que  no  coneixes.  Quan  jo  vaig 
 arribar  era  com  a  una  gran  família  on  es 
 coneixien  tots.     I  d´aquesta  gran  família  que  s´ha 
 format  al  llarg  dels  anys  me’n  recordaré  sempre 
 (encara  que  ja  sabem  que  “en  todas  las  familias 
 cuecen  habas”  Jajaja).  Molts  d´alumnes,  i  que  són 
 la  vertadera  ànima  de  tot,  que  em  veuen  pel  carrer 
 després  de  molts  anys  i  s´aturen  a  saludar-me  amb 
 una  bona  rialla  i  amb  un  bon  record.  I  després, 
 mares,  pares,  padrines  i  padrins  i  persones  del  poble  que  formen  part  de  la  meva  vida  i  que  sempre 
 recordaré  amb  molt  de  gust.  Finalment,  vull  recordar  a  moltes  persones  que  han  passat  per  la  meva  vida 
 a l´escola i que ara, per desgràcia, ja no hi són. 

 Per  a  mi  ha  sigut  una  sort  haver  arribat  a 
 aquest  poble  i  aquesta  escola  perquè 
 majoritàriament,  les  famílies  han  estat 
 respectuoses  i  han  confiat  en  la  meva  tasca 
 docent.  I,  per  a  mi,  això  és  bàsic:  perquè 
 l´escola  funcioni,  s´ha  de  confiar  amb  els 
 professionals  que  fan  la  tasca  i  això,  a  poc  a 
 poc  es  va  perdent.  També  és  sumament 
 important  que  els  que  gestionen  l´escola 
 pública  tinguen  més  en  compte  l´opinió  del 
 professorat  que  està  a  l´aula  dia  a  dia. 
 L´escola  té  unes  tasques  encomanades  i  no 

 pot ser que cada vegada que es canvia de govern hi hagi un canvi en la llei d´ensenyament.    

 Hem  passat  gairebé  dues  hores  parlant  de  la  vida  d’en  Fèlix,  bàsicament  de  dos  eixos  molt  importants, 
 l’Escola  i  la  Música.  Hem  conegut  una  persona  totalment  dedicada  a  la  docència,  a  l’ensenyament  i  al 
 cultiu  de  la  música.  Agraïm  al  matrimoni  l’acolliment  rebut  i  a  Fèlix,  de  manera  especial,  les  seves 
 paraules i el fet de deixar-nos conèixer la seva vida. Moltes gràcies.  

 Jaume Gual Mora 
 Joana Maria Alba Mateu  
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 ESCOLETA MUNICIPAL 

 El  curs  escolar  de  l’escoleta  comença  el  mes  de  setembre  i  acaba  el  mes  de  juny,  el  mes  de  juliol  feim 
 escola  d’estiu.  Les  nostres  propostes  són  més  lúdiques  i  l’element  principal  és  l’aigua.  Enguany  cada 
 espai ha tingut els seus dies per gaudir amb les nostres rivelles i diferents materials. 

 També  hem  gaudit  de  congelar  animalets,  flors,  hem  fet  glaçons  de  colors,  hem  tengut  pistoletes  d’aigua, 
 hem  fet  experimentacions  amb  gelatines  i  així  hem 
 anat  passants  els  dies  de  calor.  El  darrer  dia  de  juliol, 
 varem berenar tots plegats al pati per despedir el curs. 

 Volem  desitjar  molta  sort  als  alumnes  que  se’n  van  al 
 CEIP,  estam  ben  segurs  que  gaudiran  moltíssim.  El 
 mes  d’agost  tancam  la  nostra  escoleta  per  recarregar 
 energia i per gaudir de l’estiu. 

 Arriba  el  setembre  i  donam  la  Benvinguda  al  curs 
 escolar  2023-24,  un  curs  que  ja  comença  amb  tots  els 
 espais complets. 

 Com  ja  sabeu  el  nostre  equip  docent  dona  molta  importància  al  període  d’acollida,  tenim  planificat  un 
 calendari per tal de fer més confortable aquest procés i poder donar cabuda a cada família i infant. 

 Durant  els  primers  dies,  l’equip  educatiu  programa  els  espais  i 
 organitzam  els  temps  i  algunes  propostes  que  més  endavant  es  duran  a 
 terme. 

 Volem  agraïr  un  any  més  a  l’Ajuntament  per  tot  el  material  que  a 
 principi  de  curs  ens  compra  nou.  mobiliari,  joguines,  material  per  les 
 educadores... 

 Aquest curs estrenam el pati de la part més nova. 

 Benvolgudes  famílies  i  nins  i  nines,  de  ben  segur  aquest  curs  estarà  ple 
 de meravelloses aventures. 
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 ASSOCIACIÓ JOVENT MANCORI 
 Ses Quintades 2023 

 Mancorines  i  mancorins,  acabat  el  mes  de  setembre,  encara  tenim  la  ressaca  emocional,  del  que  va  ser  un 
 dia molt esperat per a tots noltros, el dia de «Ses Quintades». 

 Una  any  més,  el  passat  23  de  setembre,  en  nostre  poble  es  va  vestir  de  color  i  totes  i  tots  pogurem  gaudir 
 d’una diada innoblidable. 

 Des  de  l’organització  cada  any  intentam  fer  coses  noves  i  esperam  que  siguin  del  gust  de  tots  i  totes.  I  no 
 ens  casarem  de  donar  les  gràcies  a  cada  una  i  un  de  vosaltres  per  fer  un  any  més  que  Mancor  es  vestís  de 
 color i com sempre fos un dia immemorable. 

 Les GRÀCIES a totes… 
 - Les persones que comptarem amb ells per montar les teles d'ombreig i la decoració. 
 - Els més joves, quintos de 2005, per fer un pregó emocionant. 
 - A Arrels per sonar les seves xeremies i els seus flabiols. 
 - A protecció civil per la col·laboració. 
 - Sense oblidar-nos de les padrines i padrins del Centre de dia, amb la inflada de les "bufetes balón". 
 - A tots i cada un dels negocis, que aportaren a què la festa continuï viva. 

 Per  nosaltres  va  ser  un  gran  èxit,  on  anualment  intentam  fer  coses  noves.  Els  pals  de  colors,  l'actuació  de 
 les Drag Queens i el fotògraf. 

 Intentam fer-ho a gust de tothom i sabem que hi ha coses millorables. 
 Demanam disculpes pels errors, petits creim nosaltres, que han pogut sorgir. 

 L'organització  estam  oberts  a  rebre  suggeriments  i  escoltar  tota  classe  de  crítiques,  però  sempre  que 
 siguin constructives. 

 Com  cada  any,  el  diumenge  deixam  el  Casal  de  Cultura,  mínimament  bé  perquè  continuï  amb  el  seu 
 funcionament. 

 Vos  deixam  un  recull  de  fotos  del  que  va  ser  el  dia  de  «Ses  Quintades»  i  només  dir-vos,  que  salut  i  molts 
 d’anys, Visca Mancor de la Vall i fins l’any que ve!! 
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 Jovent Mancorí 
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 CLUB D’ESPLAI S’ESTEL 

 Benvolguts  amics!  L’estiu  ens  ofereix  els  darrers  dies  de  calor  intensa  i  els  infants  ja  fa  unes  setmanes  que 
 han  iniciat  nou  curs…  i  això,  pels  monitors  de  l’esplai,  vol  dir  que  s’apropa  l’inici  d’una  nova  etapa  amb 
 els  nostres  infants.  Netejar  les  sales,  buidar  i  pintar  parets,  programar,  començar  a  pensar  sortides, 
 organitzar  grups  i  monitors...  més  enllà  d’acompanyar  els  infants  en  el  transcurs  de  la  seva  infància,  els 
 monitors hem de posar-hi totes les nostres forces perquè surti de la millor manera. 

 Una  de  les  coses  que  cal  fer  per  iniciar  un  nou  cicle  és  tancar  les  etapes  anteriors,  però  abans  de  fer-ho 
 convé  mirar  enrere  per  agafar  forces  i  aprendre  dels  errors.  És  per  això  que  en  aquest  número  de  la  revista 
 ens agradaria fer un repàs als dos campaments d’estiu. 

 Aquest  estiu  els  monitors  joves  han  viscut  el  seu  primer  campament  d’estiu!  Ells  han  estat  els  encarregats 
 d’organitzar  materials,  preparar  la  temàtica  del  campament  i  tots  els  jocs  i  activitats.  Per  això  abans  de 
 partir  al  campament  s’estel  2023,  passarem  uns  dies  de  convivències  a  Menorca  i  així  agafar  forces  i  idees 
 per afrontar aquesta nova etapa. 

 Voleu saber com van anar les convivències a Menorca? Aquí en teniu un petit tast. 

 El  campament  s’  Estel  2023  va  començar  agafant  un  avió 
 direcció  a  Mèxic,  on  passarem  4  meravellosos  dies  al  mon  de 
 COCO.  Durant  aquests  dies  els  nins  i  nines  havien  de  superar 
 diferents  proves  per  arribar  a  l’objectiu  principal:  retrobar-nos 
 amb el mon paral•lel dels morts. 

 De  dia  ens  aixecàvem  ben  prest  per  berenar  i  començar  les 
 activitats  programades.  En  haver  dinat  i  descansat  comencen 
 novament  les  activitats  i  l’hora  de  piscina.  El  més  divertit 
 però,  eren  les  vetllades...  la  primera  nit  vàrem  fer  una 
 gimacana,  seguit  d’una  pel·lícula  ben  emotiva,  i  no  podem 
 oblidar  la  “Festa  Mexicana”  per  posar  fi  al  campament,  amb 
 molta  música!  Però  allò  que  més  ens  feia  il·lusió  era  en  haver 
 sopat és la bústia, quina informació surt cada vespre. 
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 Tot  el  que  comença  acaba  i  tot  el  viscut  son  anècdotes 
 que  recordareu  sempre  perquè  no  tothom  pot  dir  que  ha 
 anat  a  Binicanella  i  ha  hagut  d  tornar  amb  una  bossa  de 
 basura com impermeable passada pes cap. 

 De  part  dels  monitors  volem  donar  les  gràcies  a  tots  els 
 nins  i  nines  per  les  ganes  i  l’entusiasme  que  li  posen  a  tot 
 el  que  fan  i  sobretot  per  voler  seguir  amb  l’esplai. 
 Finalment, donar les gràcies als pares per fer-ho possible. 

 Ens veim aviat! 

 L’equip de monitors. 
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 GRAN SLAM DE PESCA PORT DE POLLENÇA 2023 

 El  dissabte  30  de  setembre  va  tenir  lloc  en  les  instal·lacions  del  Real  Club  Nàutic  del  Port  de  Pollença  la 
 sortida  social  de  pesca  a  curricà  costaner  (fluixa),  GRAN  SLAM  DE  PESCA  PORT  DE  POLLENÇA 
 2023 organitzat per l'Associació Mallorquina de Pesca Recreativa Responsable. 

 Van  sortir  34  embarcacions,  unes  130  persones,  a 
 intentar  capturar  tres  espècies  diferents  per  a  poder 
 presentar  a  pesatge  un  exemplar  per  espècie, 
 segons les normes de la sortida. 

 La  jornada  va  transcórrer  sota  un  sol  radiant,  amb 
 bon  estat  de  la  mar,  un  suau  vent  de  nord-oest, 
 però  amb  molt  pocs  peixos;  potser  la  super  lluna 
 plena  de  la  nit  anterior  va  tenir  alguna  cosa  a 
 veure.  Només  12  embarcacions  van  presentar 
 peces  al  pesatge,  però  únicament  dos  van 
 aconseguir l'objectiu, tres espècies diferents. 

 El  guanyador  va  ser  l'embarcació  Nigul  Blau  en  la  que  el  mancorí  Toni  Oliver  Crespí  en  formava  part, 
 una  de  les  seves  peces  va  ser  una  espectacular  llampuga  de  2,84  Kg.  El  total  de  les  seves  tres  captures  van 
 ser  de  4,73  Kg.  En  segon  lloc,  va  quedar  l'embarcació  Alida  II,  amb  un  pes  total,  sumant  les  tres  peces  de 
 2,62 Kg. 

 També  hi  havia  un  premi  especial  a  l'embarcació  que  recollís  més  escombraries  de  la  mar  que  va  anar  a 
 l'embarcació  Miss  Meva,  entre  tots  es  van  recollir  11,2  kg  d'escombraries,  incloent-hi  un  parany  fantasma 
 i restes d'un palangre d'altura, autèntics perills per a la navegació. 
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 C.E MONTAURA 

 El  Club  Esportiu  Montaura  ha  iniciat  la  temporada  2023/24  amb  el  nou  president  Sion  Mateu  i  nou 
 coordinador, Toni Martorell, mancorí, exjugador i actual entrenador del nostre infantil. 

 Des  de  la  Junta  directiva  volem  donar  les  gràcies  al  president  sortint  Montse  Fontanat  i  al  coordinador 
 sortint Julià Suau pels seus anys de dedicació al Club Esportiu Montaura. 

 Vos  presentam  l’escoleta  futbol  Montaura  i  el  primer 
 partit de lliga del nostre equip Amaters. 

 El  C.E.  Montaura  ha  iniciat  la  campanya  de  socis  de 
 la temporada 2023/24. 
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 RACÓ INFÚS 
 Un  alè  profund  de  la  Princesa  per  fer  un  sospir!:  -  Fuhhhhhhhh!  ,  per  afegir  després:  -  -És  hora 
 d’aixecar-se!. 
 Això  succeïa  al  punt  de  trenc  d’alba  i  quan  el  sol  es  comença  a  enlairar.  Era  el  moment  de  pujar  a  la  torre 
 del  Castell,  posar-se  el  vestit  vermell  carmesí  i  agafar  les  flors  de  color  de  cel  lila,  que  era  el  color 
 preferent  del  Príncep.  La  seva  cort  de  dames,  varen  fer  el  mateix.  Es  vestiren  del  mateix  color  i  agafaren 
 les  flors.  Juntes  pujaren  per  l’escala  de  caragol  fins  al  cap  curucull  de  la  torre  més  alta.  Llavors  la  torre 
 semblà  que  l’haguessin  adornada  amb  un  pompó  vermell.  Juntes,  i  al  mateix  temps,  agitaven  les  flors  que 
 duien  a  les  mans  cap  a  tots  els  punts  de  la  rosa  dels  vents:  tramuntana,  llevant,  ponent  i  migjorn.  Tot  un 
 espectacle  ben  cridaner.  Però  era  una  feina  de  bades.  Les  veia  tothom,  els  vilatans  i  els  pagesos  dels  horts 
 i  camps,  ...,  fins  i  tot  els  de  més  allunyats  del  poble,  però  ...  mai  el  Príncep.  Aquell  Príncep  que  havia 
 partit  feia  una  partida  de  mesos  a  caçar  i  encara  no  havia  tornat.  La  Princesa  tornà  a  sospirà,  just  en  el 
 moment  que  totes  les  dames  també  sospiraren:  Ummmm-hhhhhhh!!!.  Un  sospir  conjunt  que  va  fer  girar  a 
 la  gent  que  estava  a  prop  del  Castell.  En  aquell  moment,  la  dama  més  atrevida  es  dirigí  a  la  Princesa 
 demanant-li: 
 -I si el príncep no troba el camí?  -  Mai ens podrà  veure!, 
 -No convindria córrer pels camins? –Per tal d’orientar-lo  cap al castell!. 
 –És  cert!  -  respongué  la  Princesa  -  si  no  troba  el  camí  de  retorn  mai  ens  podrà  veure  dalt  la  torre!  ....  – 
 Anem pels camins!. 
 Així  ho  feren  les  tres  setmanes  següents.  Després  d’aquell  temps  de  recórrer  els  camins,  dues  vegades  al 
 dia, estaven rebentades: 
 -  No  hem  aclarit  res,  estam  cansades  i  no  hem  trobat  el  Príncep!,  digué  la  Princesa.  Llavors  una  segona 
 dama proposà: 
 -  I  si  en  parlam  amb  el  Mag,  per  si  troba  un  remei  que  ens  permeti  fer  el  mateix  que  feim  aquestes 
 setmanes i no cansar-nos tant  ?. 
 La  proposta  va  escaure  bé  a  la  Princesa,  qui  estava  desitjosa  de  poder  abraçar  de  bell  nou  al  seu  estimat 
 Príncep. 
 El  Mag  escoltà  els  arguments  i  proposà  fer  un  encanteri.  Totes  es  convertirien  en  plantes  repartides  pels 
 camins,  i  en  venir  el  bon  temps,  podrien  mostrar  les  flors  del  color  que  tan  agradava  a  l’erràtic  Príncep. 
 D’aquesta  manera  el  podrien  adreçar  cap  al  Castell.  Una  vegada  arribat  el  Príncep  al  Castell,  aquella 
 influència  màgica  es  dissoldria  i  totes,  Princesa  i  dames,  tornarien  a  romandre  sanes  i  estalvis  al  Castell. 
 La  proposta  sembla  bé  a  totes  i  vet  aquí  que  dues  mambelletes  del  Mag  i  Zasssssssss!,  la  Princesa  i  les 
 dames  varen  desaparèixer  de  la  sala  on  eren  reunides  i  es  convertiren  en  plantes.  Anaren  a  parar  a  les 
 voreres  dels  camins.  Per  mor  d’aquell  vestit  tan  vermell  que  duien  es  convertiren  en  cama-roges,  i  a 
 l’estiu,  amb  el  bon  temps  i  quan  fa  sol,  mostren  les  seves  flors  cel  lila.  Així  hi  romanen  i  hi  romandran 
 esperant el retorn del Príncep.  (1) 

 La  cama-roja  o  Cichorium  intybus  que  és  el  seu  nom  científic,  és  una  planta  herbàcia  perenne  de  la 
 família  de  les  asteràcies,  les  xicoies  (achicorias  en  castellà).  És  de  la  mateixa  família  que  l’escarola  o 
 l’endívia,  i  també  de  les  endívies  belgues,  ...  que  la  seva  taxonomia  la  situa  inicialment  a  les  terres 
 d’Europa,  on  es  reprodueix  de  manera  silvestre  a  les  voreres  dels  camins  i  els  guarets.  L’any  1753  en 
 Linneo  ,  al  seu  Tractat  sobre  Agricultura,  indica  que  aquesta  planta  té  un  “  habitat  in  Europa  ad  margines 
 agrorum  viarumque”  (habita  a  Europa  a  les  voreres  dels  cultius  i  dels  camins).  S’ha  naturalitzat  a  varies 
 regions  d’Amèrica,  d’Àfrica,  d’Àsia  i  d’Oceania.  A  Europa  es  present  a  Espanya,  França,  part 
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 d’Alemanya  i  Bèlgica.  És  una  planta  cosmopolita,  d’excel·lent  dispersió  i  de  preferència  de  sòls  drenats, 
 no  necessàriament  fèrtils  i  ambients  assolellats.  És  una  herba  robusta  perenne.  Una  arrel  única,  cònica, 
 gruixada  i  pivotant.  Les  fulles  bassals  són  espatulades,  semi-carnoses,  suaument  dentades  i  ubicades  a  la 
 part  superior  del  tany  o  tija.  La  floració  és  en  els  mesos  de  maig  a  juliol,  per  inflorescències  de  color  cel 
 lila,  sostingudes  per  un  peduncle  llarg,  rígid  i  estriat  longitudinalment;  la  flor  té  la  particularitat  que 
 només  s’obri  a  ple  sol  i  segueix  la  seva  trajectòria  igual  que  el  gira-sol,  i  que  a  l’horabaixa  es  plega.  És 
 hermafrodita  de  reproducció  auto-gamma  i  el  fruit  és  un  aqueni  poligonal  amb  una  corona  molt  curta  de 
 diminutes escates. 

 La  flor  de  la  cama-roja  no  és  la  més  bella,  però  si  la  més  enigmàtica.  Sedueix  pel  seu  blau  lila,  per  la  seva 
 abundància,  per  les  seves  tiges  rectilínies  sense  fulles  aparents  i  també  per  la  seva  personalitat:  per  seguir 
 el  sol  calent  i  per  ser,  com  els  moments  de  la  plena  felicitat,  de  curta  durada.  Un  parell  d’hores 
 d’existència li basten per deixar la seva empremta vital, per complir amb la seva existència. 

 Les seves fulles basals han passat de ser l’ensalada de la gent humil a complement distingit de l’alta cuina 

 L’ús  medicinal  de  la  cama-roja  és  d’antic,  tal  com  ho  demostra  la  seva  relació  al  Capitulare  de  villis  vel 
 curtis  imperii  ,  una  ordre  emesa  per  Carlemany  (742-814)  que  reclama  el  cultiu  d’una  partida  d’herbes  i 
 condiments,  entre  les  que  inclou  les  “  intubes  ”  identificades  actualment  com  a  Cichorium  intybus  .  Per  la 
 característica  que  tenen  les  flors  de  seguir  la  trajectòria  del  sol,  també  va  rebre,  aquesta  planta,  el  nom  de 
 “  solsequium”  . 

 La  cama-roja  o  xicoia,  s’ha  cultivat  a  Europa  com  a  succedani  del  cafè.  L’arrel  es  recol·lectada  i  després 
 de  ser  netejada,  es  torrada,  picada  i  molta.  Una  vegada  molta,  es  pot  afegir  al  cafè,  i  així,  aquest,  guanya 
 en  rendiment  i  suavitat.  És  un  ús  típic  de  tota  la  conca  Mediterrània,  on  aquesta  arrel  es  troba  amb 
 facilitat.  També  es  pot  emprar  la  rel,  una  vegada  molta,  en  infusions,  tal  com  succeí  a  les  crisis  dels 
 conflictes  d’entre  guerres  de  la  primera  meitat  del  segle  XX,  era  el  cafè  de  la  gent  humil.  Els  destil·ladors 
 de  cervesa  “densa  i  forta”  empren  xicoia  torrada,  en  diverses  proporcions,  per  donar-li  un  sabor  “propi”, 
 sobre  tot  als  Països  Baixos,  sent  el  resultat  la  cervesa  anomenada  “witlof  bier”,  que  també  és  el  nom  de  la 
 cama-roja en neerlandès. 

 Entorn  a  l’any  1970  es  va  descobrir  que  la  rel  de  la  cama-roja 
 contenia  un  20%  d’inulina,  un  polisacàrid  similar  al  midó,  que 
 es  pot  emprar  com  edulcorant  a  la  industria  alimentaria.  El  seu 
 potencial  és  1/10  de  la  sacarosa.  A  vegades  s’aporta  inulina  als 
 iogurts  prebiòtics  i  s’està  incrementant  la  seva  popularitat  com 
 a  fibra  dietètica  i  com  a  aliment  funcional.  Es  pot 
 comercialitzar  com  a  fibra  soluble.  La  rel  de  la  cama-roja  molta 
 disposa  d’un  68%  d’inulina,  un  14%  de  sacarosa,  un  5%  de 
 cel·lulosa, 6% de proteïna, un 4% de cendres residuals i un 3% d’altres components. 

 Aprofitem  per  menjar  cames-roges  si  en  trobam,  que  són  molt  sanes.  I,  sobre  tot,  abans  de  que  torni  el 
 Príncep de caçar, que llavors s’hauran acabat perquè es dissoldrà l’encanteri. 

 (1)  El conte és original de l’autor d’aquest article. 

 Fins la pròxima.                                                                                                                     Domingo Llull 
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 Cuina sana 
 Sense greix 

 Ensalada de cama-roges, kiwi, xampinyons i tomàtigues. 
 És una saborosa ensalada que serveix tan com a primer plat com per a guarnició de carn. 

 Preparació:  20 minuts  aproximadament 
 Cocció  : 0 minuts 
 Comensals  : 4 

 Ingredients  : 
 150  gr.  de  cames-roges  netes  de  terra  i  fulles 
 velles. 
 2  kiwis  pelats  i  tallats  en  rodanxes  no  molt 
 guixades. 
 125  gr.  de  xampinyons  igualment  tallats  en 
 rodanxes. 
 250  gr.  de  tomàtigues  “xerry”  tallades  per  la 
 meitat. 

 Per a trempar 
 2 cullerades de vinagre de vi, 
 Sal i pebre bo, i 
 4 o 5 cullerades d’oli d’oliva. 

 Elaboració: 
 1.  Disposau les cames-roges al fons d’una ensaladera. 
 2.  Distribuiu damunt les rodanxes del kiwi, 
 3.  A continuació els xampinyons. 
 4.  Per acabar les tomàtigues 
 5.  Per  trempar:  dins  una  escudella  o  semblant,  hi  abocau  el  vinagre,  l’oli,  la  sal  i  un 

 poc de pebre bo. Tot ho remenau fins que la sal s’hagi dissolt 
 6.  Just abans de servir, abocau el tremp sobre l’ensalada i serviu. 

 Bon profit!!! 

 Domingo Llull 
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 PER RECORDAR 

 Pelar i trencar ametlles 

 Dues  imatges  totalment  diferents  que  amb  pocs  anys  han  canviat,  al  mes  de  febrer  de  l’any  1956,  la  forta 

 nevada  que  quasi  durant  quinze  dies,  va  deixar  els  arbres  del  camps  tots  cremats,  ametller,  oliveres, 

 alzines,  figueres,  podem  dir  quasi  tots  en  general,  l’agricultura  a  Mancor  va  desapareixia,  durant  quinze 

 dies  per  sor�r  de  casa,  havíem  d’obrir  un  camí,  els 

 al·lots  per  anar  escola  s’enduien  alguna  cosa  calenta 

 per cobrir-se del fred. 

 La  gent  que  feia  feina  al  camp,  va  cercar  altres 

 queviures,  aleshores  es  va  acabar  de  fer  carbó  de 

 llenya  i  arribà  el  butà,  començà  a  venir  el  turisme, 

 foren  molts  que  anaren  a  provar  sort,  altres  anaven  a 

 Inca  a  les  fabriques  de  sabates.  A  Mancor  també  en 

 varen  posar  unes  sis,  la  primera  fou  Madelva,  Jaume 

 Grau  i  uns  amics,  avui  quasi  nomes  en  queden  dues 

 podríem dir residuals. 

 La  “xilella  fas�diosa”  es  tracta  d’una  bactèria 

 que  afecta  a  l’ametller  ,  l’òrgan  encarregat  de  la 

 conducció  de  nutrients,  d’aigua,  sals  minerals  de 

 les  rels  fins  a  les  fulles,  sa  mul�plica  bloquejant 

 la  sàvia  evitant  que  circulí  per  la  planta 

 produint  símptomes  de  escassedat  d’aigua  o  de 

 nutrients, i l’ametller a poc a poc a anant morint. 

 Fotos i comentaris:  Gabriel Pocoví Pou,  Pastora 


